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Csabai MérlegCsabai Mérleg
A 2023-as év Családbarát munkahelye lett a Békéscsabai Médiacentrum

Jamina után Megyeren, Gerlán és a Lencsésin nyílik majd postapont

Magyarország öt legjobb, legnívósabb pályája között van a csabai

Megújult és kibővült az extrémsport-pálya

FOLYTATÁS AZ 2. OLDALON

Március 30-án hivatalosan 
is átadták a megújított és új 
eszközökkel kibővített Csá-
nyi utcai extrémsport-pályát 
Békéscsabán. A MÁV sport-
telepen lévő létesítményt pá-
lyázati és önkormányzati for-
rásból alakították ki. A Tiéd a 
pálya elnevezésű nyitóren-
dezvényen – a Békéscsabai 
Extrémsport Egyesület köz-
reműködésével – bárki ki-
próbálhatta a frissen átadott 
pályát. 

Szarvas Péter polgármester 
kiemelte, hogy hosszú évek 
óta egyre többen hódolnak az 
extrém bringázásnak, termé-
szetesen nagy többségében a 
fiatalok. Békéscsabán koráb-
ban a sportcsarnok mellett volt 
egy extrémsport-pálya, amely 
idővel elavult, az elemeket 
megette az idő vasfoga.

– Három évvel ezelőtt hoz-
záfogtunk egy fejlesztéshez, 
helyszínként a Csányi utcai 
MÁV-pályának egy szaba-
don lévő területét jelöltük ki. 
A fejlesztés első ütemét már 
2021-ben átadtuk, most a 
második ütem fejeződött be. 

A két ütemben kialakított és 
bővített BMX- és skate-pálya 
összesen 65 millió forintból 
készült el, ami fele-fele rész-
ben volt állami és önkormány-
zati forrás. A fejlesztés magá-
ban foglalta az elemeken túl 
az újonnan kialakított térbur-
kolatot, a közvilágítást, a va-

gyonbiztonságért felelős tér-
figyelő kamerarendszert, az 
esőbeállót, de például a pa-
dokat és a szemétgyűjtőket is 
– sorolta a polgármester. 

Szarvas Péter kiemelte, 
hogy a Csányi utcai pálya je-
lenleg Magyarország öt leg-
jobb, legnívósabb extrémpá-
lyája között van. Elsődleges 
cél, hogy a csabai fiatalok jól 
érezzék itt magukat, de sze-
retnék idevonzani a környék-
ről, akár a megye távolabbi 
részeiről is az extrémsport 
iránt érdeklődőket. 

– A MÁV SE és a Békés-
csabai Vagyonkezelő Zrt. 
üzemelteti, tartja karban a 
pályát, amelyet térítésmente-
sen használhatnak a fiatalok. 
Ezért cserébe mindössze 
annyit kérünk, hogy óvják 
meg, vigyázzanak rá, rendel-
tetésének megfelelően hasz-

nálják azt, hogy minél tovább 
a sportolni vágyók rendelke-
zésére álljon – tette hozzá a 
polgármester.  

A március 30-ai megnyi-
tón Szarvas Péter átadta a 
pálya kulcsait a Békéscsabai 
Extrémsport Egyesületnek, 
majd egy jó hangulatú bemu-
tatón bizonyosodott be, hogy 
a csabai bringások fantaszti-
kusan ügyesek, és nagy örö-
müket lelik a megújult, kibő-
vített pályában.

Andó Bence Attila, a Bé-
késcsabai Extrémsport Egye-
sület új elnöke elmondta, 
hogy a BMX freestyle-pálya 
egy spine mini félcső elem-
mel és streetes elemekkel 
bővült. Ráadásul itt jó körül-
mények között mozoghat-
nak, sportolhatnak az érdek-
lődők úgy, hogy senkit sem 
zavarnak. 

Békéscsabán sok ember-
nek okozott nehézséget, 
amikor 2022 novemberében 
hat postafiók is bezárt. Az 
idei év azonban több szem-
pontból is fordulatot hoz, 
postapontok nyílhatnak. Ez-
úttal egyebek mellett erről 
kérdeztük Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselőt. 

– Többször foglalkoztunk a 
posták újranyitásának lehető-
ségével, most viszont már té-
nyekről beszélhetünk, ugyan-
is több postafiók újranyílik, 
a korábbihoz képest más 
koncepcióban. 

– 2022 végén az ország-
ban nagyon sok postafiók be-
zárt. Ekkor felerősödött az a 

természetes lakossági igény, 
hogy a postai közszolgálta-
tásokat a lakóhelyükhöz kö-
zel vehessék igénybe az em-
berek. Ez ügyben én magam 
is konzultáltam Nagy Márton 
miniszter úrral, illetve a kor-
mányzat mellett egy munka-
csoport is foglalkozott azzal, 
hogy az ideiglenes bezárá-
sok után miként lehet a pos-
tai  szolgáltatásokat újra job-
ban elérhetővé tenni. Egy 
postapartneri program lett 
kidolgozva, ami azt jelenti, 
hogy a Magyar Posta Zrt. – 
amely száz százalékosan ál-
lami tulajdonban van – meg-
hirdetett egy nyílt eljárást ar-
ra nézvést, hogyan lehet a 
postai szolgáltatásokat a kö-

vetkezőkben igénybe ven-
ni. Békéscsabán az az érde-
kes helyzet alakult ki, hogy – 
bár önkormányzati támoga-
tásról nem döntött a városve-
zetés –, jelentős vállalkozói 
érdeklődés van a postapart-
neri szolgáltatás iránt. Így a 
következő időszak valóban 
változást hoz, hiszen április 
5-én megnyílt a 3-as posta 
Jaminában, egy péksütemé-
nyes üzlettel együtt. Van egy 
aláírt szerződés egy újabb 
postapont kialakítására, illet-
ve két továbbira számítunk 
még májusban és júniusban. 
Amikor megvan a pontos dá-
tum, a nyitás előtt 15 nappal 
tájékoztatja az önkormány-
zatot és a lakosságot a posta 

arról, hogy hol lesz az új hely. 
Jamina után a közeljövőben 
várhatóan Mezőmegyeren, 
Gerlán és a Lencsési lakóte-
lepen is igénybe lehet majd 
venni a postai szolgáltatáso-
kat; három helyen a bővített 
csomaggal, egy helyen pe-
dig az alapszolgáltatási cso-
maggal. Ez azt jelenti, hogy 
mindenütt lehet levelet, cso-
magot feladni, csekket befi-
zetni, készpénzt felvenni, de 
lesz olyan szolgáltatóhely, 
ahol biztosítás is köthető, és 
ha szerződnek a Szerencse-
játék Zrt.-vel, akkor totót, lot-
tót, kaparós sorsjegyet is le-
het majd vásárolni. 

Elsődleges cél, hogy a csabai fiatalok jól érezzék itt magukat, de szeretnék idevonzani a 
környékről, akár a megye távolabbi részeiről is az extrémsport iránt érdeklődőket 

Andó Bence Attila és Szarvas Péter a megnyitón

Közel másfél év után április 
5-én újra kinyitott a jaminai 
postafiók, a megszokott 
helyen, a megszokott mun-
katársakkal, de megújult 
köntösben, hiszen rövid 
időn belül akár kenyeret és 
kiflit is vásárolhatnak ott a 
betérők. 

A 2022 végi országos bezá-
rásokat követően a Magyar 
Posta Zrt. meghirdette a pos-
tapartneri programot. Ádám 
Pál önkormányzati képviselő 
(Hajrá Békéscsaba) kiemel-
te, hogy számos vállalkozást 
megkeresett a jaminai posta 
újranyitása érdekében.

– Olyan vállalkozást ke-
restem, amelynek a tevé-
kenysége vélhetően rentá-
bilis, és így a posta üzemel-
tetése is fenntartható lesz. 
Több jelentkezővel, az ön-
kormányzattal és a posta ille-
tékeseivel is több alkalommal 
egyeztettem a posta újranyi-
tásáról. Végül Nagy Barbará-
val és a Vidék Édes Aranya 
Kft.-vel sikerült együttmű-
ködnünk. A postai szolgálta-

tások mellett a cég ügyveze-
tője úgy döntött, hogy mivel 
a környékben nincs pékség, 
ezért friss, vidékies, házias 
stílusú péksüteményeket is 
árul majd a hónap közepétől, 
a postai szolgáltatások azon-
ban már április 5-étől elérhe-
tőek – mondta el Ádám Pál.

A jaminaiak ismerősként 
köszöntötték az új vállalko-
zás munkatársait, akik újra 
várják a lakosokat hétfőtől 
péntekig 9 és 17 óra között.

– Minden postai szol-
gáltatás, mint a levélfelvé-
tel, csekkbefizetés műkö-
dik majd, azonkívül alapbiz-
tosításokkal és állampapí-
rokkal foglalkozunk, vala-
mint a csomagfelvétel is el-
érhető lesz itt, Jaminában – 
részletezte Várszeginé Vic-
zián Zita, a Leveles Tészta 
Posta és Pékség postaügyi 
ügyintézője. 

A következő hetekben Me-
zőmegyeren és a Lencsési 
lakótelepen is újra kinyithat-
nak a posták, amelyek szé-
les szolgáltatási körrel várják 
majd a környékben élőket.

 Leveles Tészta Posta és Pékség

Jó hír a jaminaiaknak

Ádám Pál fáradhatatlanul gondozta a jaminai posta ügyét
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VÁ L A S Z TÁ S I  K Ö Z L E M É N Y
Az ajánlás és jelöltállítás folyamata a helyi önkormányzati  

képviselők és polgármesterek választásán

A helyi önkormányzati képviselők és polgármesterek 2024. június 9. 
napjára kitűzött választásán egyéni képviselőjelölt és polgármesterjelölt 
az lehet, aki az erre a célra rendszeresített ajánlóíven a megfelelő szá-
mú ajánlást összegyűjtötte. Ajánlást gyűjteni 2024. április 20. napjától 
2024. május 6. napjáig lehet, kizárólag a Helyi Választási Iroda (a továb-
biakban: HVI) által kiadott, sorszámmal ellátott ajánlóíveken. Az ajánlás 
akkor érvényes, ha az adott választókerületben lakóhellyel rendelkező 
választópolgár adatai – a személyazonosító okmányaival megegyező 
módon – felvezetésre kerülnek az ívre, és azt a választópolgár saját 
kezűleg aláírja. Egy választópolgár akár több jelöltet is ajánlhat.

Békéscsabán polgármesterjelölt az lehet, aki a legalább 300 vá-
lasztópolgár ajánlását összegyűjtötte.

Az egyes egyéni választókerületekben az alábbi számú ajánlás 
szükséges képviselőjelölt állításához:

Békéscsaba Megyei Jogú Városban kompenzációs listát az a je-
lölő szervezet állíthat, amely legalább nyolc választókerületben 
egyéni jelöltet állított.

Nemzetiségi névjegyzékbe vétel a nemzetiségi önkormányzati 
választásra

Szintén 2024. június 9. napján tartják a nemzetiségi önkormányza-
tok általános választását. Azon választópolgárok, amelyek valamely 
nemzetiséghez (bolgár, görög, horvát, lengyel, német, örmény, ro-
ma, román, ruszin, szerb, szlovák, szlovén, ukrán) tartozónak vallják 
magukat, akkor választhatnak a 2024. évi nemzetiségi önkormány-
zati választásokon, ha 2024. május 31. napján 16 óráig kérik nem-
zetiségi választópolgárként való névjegyzékbe vételüket a HVI-nél. 
A kérelem beadható papíralapon, valamint ügyfélkapun és a www.
valasztas.hu honlapon keresztül is. A kérelem benyújtására folyama-
tosan lehetőség van, és nem csak egy választásra vonatkozik, vagy-
is azoknak, akik 2014. január 1-jét követően már kérték névjegy-
zékbe vételüket, nem szükséges újabb kérelmet benyújtaniuk. 

Az ajánlás és jelöltállítás folyamata a nemzetiségi 
önkormányzati képviselők választásán

A települési nemzetiségi önkormányzati képviselők választásán 
ajánlást gyűjteni szintén 2024. április 20. napjától 2024. május 6. nap-
jáig lehet, kizárólag a HVI által kiadott, sorszámmal ellátott ajánlóíve-
ken. A hatályos jogszabályok alapján a Nemzeti Választási Bizottság 
a szükséges ajánlások számát Békéscsaba vonatkozásában az aláb-
biak szerint határozta meg:

Helyi Választási Bizottság:

2023. november 9-én Békéscsaba Megyei Jogú Város Önkor-
mányzat Közgyűlése megválasztotta a Helyi Választási Bizottság tag-
jait és póttagjait. Ugyanezen a napon sor került a bizottság alakuló 
ülésére is. A bizottság elnöke: dr. Bordás Róbert Mihály, elnökhelyet-
tese: dr. Jakucsné Balczó Edit, választott tagja: Kertész Zoltán.

A bizottság székhelye és egyben levelezési címe: 5600 Békéscsa-
ba, Szent István tér 7., e-mail címe: valasztasibizottsag@bekescsaba.
hu.

Választási ügyfélszolgálat

Ajánlóívet igényelni, jelöltet, illetőleg listát bejelenteni a HVI válasz-
tási ügyfélszolgálatánál lehet a Békéscsaba, Szent István tér 7. föld-
szint 57. irodában (Haán Lajos tárgyaló). Az ügyfélszolgálat telefon-
száma: 66/886-653. Itt benyújthatóak a névjegyzékkel kapcsolatos 
kérelmek (nemzetiségi névjegyzékbe vétel, átjelentkezési kérelem, 
külképviseleti névjegyzékbe vétel, mozgóurna igénylése) is.

Választással kapcsolatos általános  
információk az interneten

A választással kapcsolatban bővebb tájékoztatást találnak az in-
terneten a www.valasztas.hu honlapon és a www.bekescsaba.hu ol-
dalon a Választási információk menüpont alatt, ahonnan letölthetők a 
választási eljárásban használatos űrlapok, formanyomtatványok és a 
város választókerületi beosztása is.

Dr. Bacsa Vendel jegyző, a Helyi Választási Iroda vezetője

Egyéni választókerület száma Szükséges ajánlások száma 
(db)

1 46
2 46
3 44
4 33
5 38
6 35
7 34
8 38
9 43
10 40
11 38
12 42

nemzetiség

megválasztható 
képviselők száma a 

települési nemzetiségi 
önkormányzatokba (fő)

jelöltséghez 
szükséges ajánlások 

száma (db)

lengyel 3 5

német 3 5

roma 5 16

román 5 8

szerb 3 5

szlovák 5 22

ukrán 3 5

Öt évvel ezelőtt, 2019. októ-
ber 13-án volt az előző ön-
kormányzati választás, ami-
kor arról döntöttünk, hogy 
a 2019–2024-es ciklusban 
kikre bízzuk a város veze-
tését. Most arra kértük a 
polgármestert, az alpolgár-
mestereket és a képviselő-
ket, hogy nagyvonalakban 
foglalják össze az ebben a 
ciklusban végzett önkor-
mányzati munkájukat. 

Az élet úgy hozta, hogy a 
2019. november 12-ei ala-
kuló ülés névsora nem lehet 
teljesen ugyanaz, mint a cik-
lust záróké – ketten sajnos 
ma már nincsenek köztünk. 
2022 márciusában elhunyt 
dr. Ferenczi Attila, a pénz-
ügyi, gazdasági és tulajdo-
nosi bizottság elnöke, a 4. 
választókerület képviselője, 

és 2023. szeptemberében 
meghalt Hanó Miklós gaz-
dasági ügyekért felelős al-
polgármester, a 9. számú 
választókerület képviselője. 
Helyükre – a jogszabályok-
nak megfelelően – újak lép-
tek, de a jelenlegi választási 
ciklusról szóló visszatekintő 
úgy lehet teljes, ha az ő mun-
kájukról is beszámolunk. 

A regnáló testület tag-
jai elküldték szerkesztő-
ségünkbe az összefogla-
lóikat, azokat a beszámoló-
kat közöljük. Hanó Miklós és 
dr. Ferenczi Attila tevékeny-
ségéről a korábban velük ké-
szült interjúk alapján írunk. 

A Csabai Mérlegbe szánt 
összefoglalókat a mosta-
ni számunk 3–8. oldalán ta-
lálják a következők szerint 
(egyéni képviselőknél záró-
jelben a választókerület [vk.]

száma): 3. oldal – Szarvas 
Péter polgármester (2. vk.), 
Nagy Ferenc alpolgármes-
ter (10. vk.). 4. oldal – Var-
ga Tamás alpolgármester (4. 
vk.), Paláncz György alpol-
gármester (8. vk.). 5. oldal – 
Szente Béla (1. vk.), Csányi 
Illés (3. vk.), dr. Szigeti Béla 
(5. vk.), Fülöp Csaba (6. vk.). 
6. oldal – Gregor László (7. 
vk.), Nagy Sándor (9. vk.), 
Opauszki Zoltán tanácsnok 
(11. vk.), Ádám Pál (12. vk.). 
7. oldal – dr. Csicsely Ilona, 
Dancsó Tibor, Horváth Lász-
ló, dr. Juhász István, tanács-
nok. 8. oldal – Miklós Atti-
la, dr. Ferenczi Attila, Hanó 
Miklós. 

A beszámolók hosszabb 
verzióit április 11-e és 19-e 
között tesszük közzé a behir.
hu portálon, azokat ott olvas-
hatják majd. 

Visszatekintés a 2019–2024-es 
választási ciklusra a 3–8. oldalon

– A napokban indult el a Bé-
késcsabai Tavaszi Fesztivál, 
amely egy komoly etapja az 
egész évre kiterjedő kulturális 
kínálatnak. Miben különleges 
most ez? 

– Abban izgalmas, hogy egy 
összművészeti fesztiválról van 
szó. Hosszú ideig tartó prog-
ramsorozat, amely olyan szé-
les kínálatot nyújt, ami a kultú-
ra bármely területe iránt érdek-
lődő közönségnek nagyon jó 
szórakozási lehetőséget bizto-
sít. Volt kollégáimmal a Csaba-
gyöngyében beszélgettünk ar-
ról, hogy ők folyamatos feszti-
válérzéssel dolgoznak. Április-
ban 27 napon keresztül, ösz-
szesen 40–50 rendezvény zaj-
lik a Csabagyöngyében, vagy a 
társintézményekben. Az intéz-
ménynek egyébként két olyan 
rendezvénysorozata is van, 
ami a magas kultúrát hozza el 
Békéscsabára. Az egyik a Bé-
késcsabai Tavaszi Fesztivál, a 
másik pedig az Őszi Művésze-
ti Hetek. Más megyei jogú vá-
rosok kulturális kínálatát nézve 
büszkén mondhatjuk, hogy ná-
lunk igazán bőséges és minő-
ségi a kínálat. 

– Ön egyebek mellett Kö-
zösség díjat alapított és újra-
élesztette a Tiszta udvar, ren-
des ház kezdeményezést. A 
díjazottakra javaslatokat lehet 
tenni. Mekkora az érdeklődés? 

– Tíz településen hirdet-
tem meg a Közösség díjat és 
összesen 51 közösségre, ci-
vil szervezetre, csoportra ér-
kezett szavazat. Érdekesség, 
hogy a vidéki településeken 
80–90 százalékban papírala-
pon jönnek be a javaslatok, 
Békéscsabán inkább az online 
felületeken szavaznak. A Kö-
zösség díjhoz az országgyű-
lési képviselői tiszteletdíjamból 
minden díjazottnak 60 ezer fo-
rintnyi támogatást és oklevelet 
adok. Sokan dolgoznak a ci-
vil közösségekben, még töb-
ben pedig ezekben a közös-
ségekben is gyűjtenek erőt a 
mindennapokhoz... 

A Tiszta udvar, rendes ház 
mozgalmat Békéscsabán, eb-
ben az esztendőben egy ci-
vil szervezettel közösen hir-
dettük meg, május 5-éig vár-
juk a javaslatokat. Örömmel 
látom, hogy nemcsak aján-
lások érkeznek, hanem több 
olyan szervezet van, amely tá-
mogatóként jelentkezik. Azok 

a lakás- vagy háztulajdono-
sok, akik elnyerik ezt a címet, 
egy táblát kapnak, valamint vi-
szonylag jelentős mértékű tá-
mogatást ahhoz, hogy a házuk 
környékét, a kiskertjüket ápol-
ni, gondozni, művelni tudják. 
Itt ugyanis a ház előtt lévő elő-
kertnek, a kertnek, az udvar-
nak a gondozottságát, ápolt-
ságát, tisztaságát nézi meg 
egy ötfős zsűri, amelynek tag-
jai döntenek arról, hogy ki kap-
ja meg a Tiszta udvar, rendes 
ház kitüntető címet. Aki a sa-
ját mikrokörnyezetét ápolja, 
tisztán tartja, tudja, hogy fo-
lyamatos munka kell a látvá-
nyos eredményhez. Én évtize-
dekig falun éltem, ott büszkék 
voltak azok az emberek, akik 
megkapták ezt a címet, ami 
ösztönzőleg hatott a többiek-
re, hogy ők is még több gon-
dot fordítsanak a környezetük-
re. Bízom benne, hogy Békés-
csabán is valamilyen hasonló 
hatása lesz ennek.

Mikóczy Erika

Jamina után Megyeren, Gerlán, a 
Lencsésin nyílik majd postapont

http://www.valasztas.hu
http://www.valasztas.hu
mailto:valasztasibizottsag@bekescsaba.hu
mailto:valasztasibizottsag@bekescsaba.hu
http://www.valasztas.hu
http://www.bekescsaba.hu


3Csabai Mérleg Csabai Mérleg Képviselői mérleg

VISSZATEKINTÉS A 2019–2024-ES VÁLASZTÁSI CIKLUSRA

Amikor tíz évvel ezelőtt először, majd öt 
éve másodjára is megtiszteltek bizalmuk-
kal a békéscsabaiak, és lehetővé tették, 
hogy a közös terveink megvalósításán dol-
gozzak, nem sejtettük, hogy milyen kihívá-
sok elé állítja az élet a világot, az országot 
és szeretett városunkat. Talán elég csak a 
Covid19-járványt, az ukrajnai háborút és a 
nyomukban járó gazdasági nehézségeket 
említenem. 

Nehéz öt éven vagyunk túl. De bármilyen 
akadályt is gördített elénk a sors, a telepü-
lés összetartó közössége legyőzte az aka-
dályokat és a nehézségek ellenére is renge-
teget fejlődött, sőt jelenleg is épül és szépül 
Békéscsaba. 

Dinamikus és látványos fejlesztések va-
lósultak meg a Magyarország Kormányától és 
az Európai Uniótól érkezett forrásokból.

• Jelenleg is folyamatban van az M44-es út 
fejlesztése. A kormány 100%-ban finanszíro-
zott beruházása révén megvalósult a békés-
csabai régió bekötése a hazai gyorsforgalmi 
úthálózatba. Egyre többen használják a 2021-
ben átadott Fürjesi elkerülő utat, ami teher-
mentesíti Jamina útjait. A biztonságos közle-

kedés feltételeinek biztosításáért, a fejlesz-
tés részeként, az 5,2 kilométeres összekötő-
út csomópontjaiban körforgalmak, valamint az 
út nyomvonala mentén kerékpárút is kiépült. 
2022 tavaszán elindult a forgalom a Lencsési 
lakótelepet és a Kétegyházi utat összekötő 
Építők útján.

• A csabai lakosok komfortérzetét, életmi-
nőségét javítják a kormányzati forrásból meg-
valósult útfelújítások, út- és járdaépítések, 
melyeknek eredményeképpen 2022 decem-
ber végéig közel 100 földes utca kapott szilárd 
burkolatot, 63 utcában újult meg a leromlott ál-
lapotú burkolat, valamint 154 utca járdaburko-
lata újult, illetve épült meg. 

• Tavaly befejeződött a piacunk fejlesztése, 
melynek keretében megépült egy új parkoló-
ház, valamint egy modern, 6 153 m2 alapterü-
letű fedett–nyitott vásárcsarnok. Az idejétmúlt 
helyett komfortos környezet várja az árusokat 
és a vásárlókat. 

• Elkészült a kulturális és építészeti kincse-
ket bemutató Wenckheim turista- és kerék-
párút, melynek részeként közel 20 kilomé-
ter hosszan kerékpárforgalmi létesítmények 
és attrakciós elemek épültek. Az Év Kerék-
párútja címet is elnyerő kerékpárút elragadó 

tájakon vezet, bemutatja a csabai bányatavak 
gazdag élővilágát, illetve a Munkácsy Negyed 
kulturális kincseit is.

• A Munkácsy Negyed kialakításához kap-
csolódóan 2023-ban adtuk át az új bábszínhá-
zat, valamint megújult a Munkácsy Emlékház 
és a hozzá kapcsolódó Omaszta park. Mind-
ezen túl a festőgéniuszhoz kapcsolódóan köz-
téri szobrokat helyeztünk ki, megújult a Kiss 
Ernő utca és Kórház utca közötti híd és zajlik 
a Deák – József Attila utcai híd átépítése is.

•  Egyre népszerűbb a családok körében 
a CsabaPark, amelyet napról napra többen 
keresnek fel sportolási, vagy kikapcsolódási 
céllal.

• Folyamatosan korszerűsödnek, bővülnek 
óvodáink, bölcsődéink és közintézményeink. 
Megújult és kényelmesebb lett a gerlai orvosi 
rendelő és befejeződött a Kazinczy utcai orvo-
si rendelőegyüttes fejlesztése is. 

Békéscsaba zöld város! Sokan és so-
kat dolgozunk a város rendezettségének nö-
veléséért, a közterületek ápolásáért. Jelen-
leg 150 hektárnyi erdő van a város tulajdo-
nában, Békéscsaba közigazgatási területén 
pedig 63 ezer fa áll. Az elmúlt három évben 
1 300 fát és 3 000 darab erdészeti cseme-
tét telepítettünk. 

Városunk köztereit évről évre egyre több 
színpompás virág ékesíti. Mára a virágágyá-
sok összterülete meghaladja az 1300 m2-t. 
Reagálva az egyre aszályosabb nyári hóna-
pokra, megsokszoroztuk az öntözés kapacitá-
sát. Három új helyszínen, a Petőfi ligetben, az 
Árpád fejedelem téren és a Szent István téren 
építettünk ki automata öntözőrendszert.

Fontos a város rendezettsége! A több 
mint 300 000 m2 közterület tisztántartását és 
a közel 200 hektáros zöldterület kaszálását 
egyre több munkatárs bevonásával végzi a 
városgazdálkodási kft. Az elszáradt fák eltá-
volításának folyamata megkezdődött, az első 
két ütemben 473 fát érintően. Idén várhatóan 
még további 300 fás szárú növény kitermelé-

sére kerülhet sor, pótlásukról több ütemben 
gondoskodunk. 

138 új buszváró telepítése valósult meg, 
ez valamennyi városrészt érintette. 11 000 
korszerű, energiatakarékos LED izzó tele-
pítésével megtörtént a közvilágítás korsze-
rűsítése. Megvalósítottuk és üzemeltettjük 
az alkonykapcsolós rendszert, ami növeli a 
közlekedésbiztonságot. 

A város több pontján okoz gondot a parko-
lás, ezért az elmúlt időszakban bővítettük töb-
bek között a MIVA bölcsőde, a Madách utcai 
általános iskola és az Esély Pedagógiai Intézet 
környezetének parkolóhelyeit is.

Jelenleg sikerpályán vagyunk. A várost és a 
körzetemet érintő számos fejlesztés és a lakos-
sággal való folyamatos párbeszéd eredménye-
ként sikeresnek tekintem az elmúlt időszakot. 

Ennek a tíz évnek a munkája megmutatta, 
hogy együttgondolkodva, közösen képesek va-
gyunk pozitív irányba vinni városunk, Békés-
csaba sorsát. Hiszek abban, hogy a gondos, 
szorgalmas, alázatos munkának lesz folytatása, 
és Békéscsaba tovább fejlődhet.

A mögöttünk hagyott közel öt év nem volt 
könnyű, gondok, kihívások sorát kellett 
megtapasztaljuk otthon, a családok életé-
ben, a városunkban és szerte a világban. A 
Hajrá Békéscsaba képviselőjeként, alpol-
gármesterként ugyanakkor örömmel tölt el, 
hogy a nehézségek el-eltünedező erénye-
ket is felszínre hoztak, hiszen példamutató 
egymásra figyelést tapasztalhattunk a jár-
vány idején, a felelősségvállalás és együtt-
gondolkodás jellemzővé és általánossá vált 
a gazdasági problémák megoldásában az 
önkormányzat egészében ezekben az évek-
ben. 

Közgazdászként és a költségvetés végrehajtá-
sát felügyelő alpolgármesterként bátran állítom, 
hogy eredményes időszak áll mögöttünk. Az 
említett kihívások ellenére az önkormányzat 
pénzügyi helyzete végig stabil volt. Ésszerűbb, 
takarékosabb lett a gazdálkodás, a városnak 
az utóbbi években már nem kellett hiteleket fel-

vennie, miközben a fejlesztésekre is jutott pénz. 
Külön érdemes említést tenni arról, hogy az ön-
kormányzatnál dolgozók munkahelyeit sikerült 
megőrizni, és amennyire csak fel tudtuk vállalni, 
igyekeztünk a bérek tekintetében is folyama-
tosan előrébb lépni. Az önkormányzat a város 
egyik legnagyobb munkáltatója, a költségvetési 
szerveknél és a városi cégekben közel 1200 fő 
dolgozik, vagyis sok csabai család megélheté-
sét kell évről évre garantálni. 

A rendezett városkép biztosítása a városüze-
meltetési feladatok körébe tartozik, ez a másik 
általam ellenőrzött terület. Nagyon sok figyel-
met és pénzt fordít erre Békéscsaba, arányai-
ban sokkal többet, mint az előző ciklusban. Sze-
rintem jól láthatóak ennek az eredményei, szé-
pültek a közterületek a fejlesztéseknek is kö-
szönhetően, rengeteg fát ültetett a város, virág-
ágyások tűnnek fel sok helyen, ahol korábban 
nem voltak.

Sokan és sokat dolgoznak azon, hogy folya-
matosan tiszták, gondozottak legyenek a köz-

területek, ami nem könnyű, mert a természet (a 
szárazság, a galambok) és a sokunk által ért-
hetetlen emberi magatartások (rongálások, ille-
gális szemétlerakás) a feladatokat csak tovább 
növelik. Emellett emlékeztetni szeretnék arra, 
hogy például a házhoz menő szelektív hulla-
dékgyűjtést is a most lezáruló ötéves szakasz-
ban szerveztük meg, sőt már hulladékudvar is 
áll az itt lakók rendelkezésére.

A Modern Városok Program segítségével 
nagy lépéseket sikerült tenni az élhetőbb, von-
zóbb Békéscsabáért, ki kell emelnem ennek 
részeként az út- és járdafejlesztési programot, 
amely a választókerületemben, Jamina belső 
részén is régen várt beruházásokat eredmé-
nyezett. Ennek a folytatására továbbra is nagy 
szükség mutatkozik, különösen a járdák felújí-
tását várják a lakosok. Képviselői munkám so-
rán az infrastrukturális képviselői keret egy ré-
szét is járdajavításokra fordíttattam (például a 
Rózsa, a Batsányi és a Kolozsvári utcák egy-
egy részén) és még három területre igyekeztem 
kiemelten figyelni. Egyrészt a gyorsuló, egy-
re több panaszt eredményező járműforgalom-
ra reagálva egy sor közlekedésbiztonságot erő-
sítő beavatkozásra került sor (útburkolati jelek, 
táblák, forgalomlassító bordák, belátást segítő 
tükrök kerültek közel tíz utcába), de idesorolom, 
hogy végre a MIVA Bölcsinél is nyugodtan ki le-
het venni a kisgyerekeket az autóból, a kényel-
mes, biztonságos parkoló kiépítése után. Más-
részt fontosnak tartottam a játszóterek állapo-
tát és fejlesztését. Négy játszótér van a körze-
temben, a Batsányi utcai teljesen újjáépült, de 
kerültek új játszóeszközök a másik három ját-
szótérre is, azok mind színesedtek és a karban-
tartási igényekre is mindig figyelemmel voltam.  

Végül azt is szem előtt tartottam, hogy 
Jamina szépüljön, lemaradása mérséklődjön a 

város más, jobban szem előtt lévő részeihez ké-
pest. Egy sor „kis” beavatkozást sikerült erre fi-
gyelemmel megvalósítani az évek során. Egye-
bek mellett vannak már pompás virágágyasaink 
a Kolozsvári utcában; pihenő sétány épült a Dr. 
Szikszain; megszépült a Pozsonyi utcai artézi 
kút; Wi-Fi pont érhető el a jaminai sporttelepen; 
építési telkeket alakítottunk ki az Erzsébet lakó-
park túloldalán és ott látványos, modern ház-
sort építettek az odaköltöző családok; az Oros-
házi úti körforgalom Jamina különleges üdvözlő 
kapuja lett; karácsonykor már a Franklin utcán 
és a Kolozsvárin is csodálhatunk ünnepi fénye-
ket. A jövőben is ezekre az itt lakók részéről a 
leginkább megvalósításra váró feladatokra sze-
retnék koncentrálni, kiemelten a lakossági inf-
rastrukturális hiányosságok megszüntetésére, 
valamint a szépülő és még jobban kedvelhető 
Jamina városrész további fejlődésére.

Szarvas Péter polgármester, képviselő, 2. vk. – Hajrá Békéscsaba

Nagy Ferenc alpolgármester, képviselő, 10. vk. – Hajrá Békéscsaba
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Számomra egy meglepő, de rendkívül meg-
tisztelő fordulattal indult az önkormányzati 
ciklus, hiszen közvetlenül a 2019-es választá-
sokig osztályvezetőként dolgoztam a polgár-
mesteri hivatalban. Szarvas Péter polgármes-
ter felkérése a társadalmi alpolgármesteri 
tisztség betöltésére váratlanul ért, hiszen nem 
volt még arra példa Békéscsabán, hogy köz-
tisztviselői karból kiemeltek volna valakit, és 
városvezetői megbízást kapott volna.  

Hiszem, hogy csak rengeteg befektetett munká-
val, következetesen, mindig együttműködésre 
törekedve lehet valós, érdemi eredményeket 
elérni. Munkavégzésem középpontjában min-
dig az adott ügy, a megoldandó feladat áll, és 
az, hogy az abban érintettek számára a legopti-
málisabb forgatókönyv valósuljon meg. Ezzel a 
hozzáállással, az intézményvezetőkkel szoros 
együttműködésben, napi szintű kapcsolattartás, 
egyeztetés mellett sikerült átvészelni a korona-
vírus-járványt úgy, hogy a nyitás, enyhülés után 
talpra tudott mindenki állni. 

A lezárások idején a háttérben dolgozva elő-
készítettük a szakterületek stratégiai terveit, a 

sportkoncepciót, az ifjúsági koncepciót, a ne-
velési intézmények működési rendjét, és nagy 
erőkkel dolgoztunk a Munkácsy Negyed mű-
ködtetésének kidolgozásán. 

A város kulturális életében nem volt még 
olyan léptékű kulturális fejlesztéscsomag, mint 
a Munkácsy Negyed projekt, amelynek működ-
tetését, élettel való megtöltését a kiváló szakmai 
munkát végző kulturális intézményekkel együtt-
működésben alakítottuk ki. Kevés példa van az 
országban olyan pozitív szemléletre, összefo-
gásra, mint amilyen Békéscsabán tapasztalha-
tó. Ez megmutatkozott a Csabai Nyár program-
sorozatában és az elmúlt időszakban a Csabai 
Advent lebonyolításában is. 

A sport területén, a sportcsarnok felújítása 
után olyan infrastrukturális és működtetési szín-
vonalat értünk el, amely lehetővé tette röplab-
da és kézilabda válogatott mérkőzések, U17-
es Röplabda Európa-bajnokság megrendezé-
sét. Az önkormányzati sportingatlanok fejlesz-
tését is hosszú előkészítő munka előzte meg, 
míg kialakult az a fejlesztési csomag, amelynek 
köszönhetően eddig nem látott léptékű sportlé-
tesítmény-felújítási program indult.

Az ifjúsági feladatellátás legnagyobb szak-
mai sikere a Liget Ifjúsági Tér kialakítása és el-
indítása volt a Széchenyi ligeti látogatóközpont 
épületében. Az is örömteli, hogy a Csabai Ga-
rabonciás Napokon megválasztott diákpolgár-
mesterek és társaik – a városvezetők bizalmát 
élvezve – aktív szereplői lettek a város közéle-
tének, ahogy a Békéscsabai Diákönkormányzat 
képviselői is. Új közösségi térként sikerült – a fi-
atalokkal szorosan együttműködve – kialakíta-
ni az új extrémsport-pályát a Csányi utcai sport-
telepen, amelyről maguk a használók mondják, 
hogy Magyarország öt legjobb pályája között 
szerepel.

Képviselői megbízatásom a Hajrá Békéscsa-
ba tagjaként az időközi választás megnyerését 
követően, 2022. június 26. után kezdődött. Szűk 
két év alatt is nagyon közel került a szívemhez 
a 4. számú választókerület, amely Békéscsa-
ba legnagyobb lakótelepének jó részét felöleli. 
Munkámat ebben a feladatkörben is alázattal, a 
köz érdekében dolgozva, aktív, elérhető, a kér-
désekre, problémákra, javaslatokra érdemben 
és hatékonyan reagáló képviselőként láttam el. 

Rövid idő alatt sikerült elérni, hogy a Lencsési 
úti rendelőben valamennyi háziorvosi körzet-
nek van orvosa! Fiatal, jól felkészült szakem-
berek léptek be a rendelők ajtaján, ezzel nagy 
lépést tettünk a kiegyensúlyozott betegellátás 
irányába.

Nagy hangsúlyt fektetve a közterületek gon-
dozottságára, a lakók kérésére számos helyen 
helyeztettünk ki padokat, kerékpártárolókat, 
újultak meg járdaszakaszok. A kiszáradt fák 
problémáját hatékonyan kezeltük, illegális sze-
métlerakókat számoltunk fel többek közt az Ön-
tözött réteknél, és ha kellett, magunk gyűjtöttük 
össze a szemetet.  

A biztonságot szolgáló intézkedések között 
közlekedési táblák kihelyezésével, parkolósá-
vok felfestésével és okoszebra kialakításával 
sikerült fejleszteni a választókörzetet. Az intel-

ligens zebravilágítás eredményes, hatékony 
működése esetén újabbak kialakítására is sor 
kerülhet. 

A Lencsési Általános Iskola életét, minden-
napjait is igyekeztem segítő közreműködéssel 
támogatni, ahogy a Lencsési Óvoda Zöld Ovija 
és a Fövenyes Utcai Idősek Klubja programja-
inak, kisebb fejlesztéseinek megvalósulásában 
is számíthattak rám, hiszen ezekben az intéz-
ményegységekben színvonalas tevékenység-
gel szolgálják a gyermekek fejlődését, illetve a 
szépkorúak gondozását. 

Örömmel csatlakoztam ahhoz a felaján-
láshoz, melynek köszönhetően új elektromos 
zongorával gazdagodott a Lencsési Közössé-
gi Ház, az intézmény munkájának támogatása 
mellett képviselőtársaimmal aktív szerepet vál-
laltunk az évekig szünetelő András Napi Kol-
bászparádé újraindításában is.

Köszönöm a kerület lakóitól érkezett számos 
jelzést, együttműködést, amelyre a továbbiak-
ban is iránymutatásként számítok!

Varga Tamás alpolgármester és 2022-től képviselő, 4. vk. – Hajrá Békéscsaba

Paláncz György alpolgármester – 2024-től, előtte tanácsnok –, képviselő, 8.vk. – Fidesz-KDNP

Az önkormányzati ciklus egyik legnagyobb 
léptékű fejlesztése a járda- és útfelújítási prog-
ram volt. Ennek során a 8. számú egyéni vá-
lasztókerületben 24 utca járdaszakasza újult 
meg, és 3 utcában kapott új aszfaltréteget az 
útburkolat. A fejlesztések nem fejeződtek be, 
hiszen Békéscsaba 2024. évi költségvetése 
– a Fidesz-KDNP javaslatának megfelelően 
– ismét biztosít forrást járdafelújításra. A ter-
veim szerint ennek során legalább 5 utcában 
javulhat a járdaburkolat még az idei évben, 
és a következő időszakban is folytatni kell a 
programot.

A lakókörnyezet biztonságosságára, rendben 
tartására kiemelt figyelmet fordítottam. Ennek 
során a szakemberek kicserélték a Lázár utcai 
játszótér kerítését, a lakossági igényeknek meg-
felelően több helyen forgalomlassító bordát tele-
pítettek, padokat újítottak fel, új kerékpártárolókat 
építettek.

A választókerületben a Szabolcs utcának 
a Lipták András és a Szarvasi út közötti szaka-
sza sajnos rendkívül rossz állapotban van, más 

fejlesztések hatására tovább nőtt a forgalma is. 
Az úttest komplex felújítását megterveztettem, 
a kivitelezés a szükséges forrásra várt – a TOP 
Plusz pályázat keretében megvalósuló kerékpár-
út-fejlesztési program részeként ez hamarosan 
megvalósulhat. 

A választókerület oktatási intézményeinek kör-
nyezetében – annak belvárosi jellegéből adódóan 
– komoly nehézséget jelent a parkolás. A megol-
dás érdekében az Evangélikus Általános Iskola, 
illetve a Baptista Általános Iskola melletti lehető-
ségeket megvizsgálva, parkolók kialakítására ké-
szíttettem terveket. Ezek egy részénél valószínű-
leg még ebben az évben elkezdődhet a kivitele-
zés. A következő időszak feladata lesz, hogy min-
den megtervezett parkoló elkészüljön. 

Képviselőként igyekeztem hozzájárulni a 
Lenkey Utcai Óvoda és a Sarkantyú Utcai Idő-
sek Klubja rendezvényeinek lebonyolításához, de 
mára már hagyománnyá vált Millennium lakótele-
pi családi nap megrendezése is – fontosnak tar-
tom ezek folytatását, lehetőség szerinti bővítését.

A lakossági igényeket folyamatosan gyűjtöm, 
és igyekszem megoldást találni a problémákra. 

Ezek között megjelennek a közterületi zöldfelü-
lettel kapcsolatos igények, hibaelhárítás, terület-
rendezés, csapadékvíz-elvezetéssel kapcsolatos 
kérdések. Előttünk álló feladat továbbá a belváro-
si utcák parkolási problémájának kezelése.

Ebben a ciklusban tanácsnoki feladatot is el-
láttam, oktatási ügyekkel foglalkoztam. Városunk-
nak erős, népes egyetemre van szüksége, ennek 
elősegítése érdekében több egyeztetésen vettem 
részt. Mivel Békéscsaba erősen kötődik a sport-
hoz és több profi sportegyesület működik a város-
ban, fontosnak tartom, hogy a sport irányú képzé-
sek is jelenjenek meg az egyetemen.

2024. március 8-án a közgyűlés társadalmi 
megbízatású alpolgármesterré választott. Mun-
kakörömbe nagyrészt Hanó Miklós alpolgármes-
ter úr feladatai kerültek, így a városi fejlesztési 
ügyek koordinálása, felügyelete. Az elmúlt évek-
ben a kijelölt fejlesztési irányoknak megfelelően 
zajlottak a beruházások. Ennek során fejlődhe-
tett lépésről-lépésre a CsabaPark, válhatott egyre 
előrehaladottabbá a Munkácsy Negyed, amely-
nél a Deák utcát a József Attila utcával összekö-
tő új híd építése jelenleg is tart. Turisztikai szem-
pontból a Wenckheim turista- és kerékpárút befe-
jezése volt a legkiemelkedőbb, mely mentén szá-
mos látnivaló és attrakció teszi vonzóvá annak 
használatát a helyiek és a turisták számára is.

A következő időszakban is számos fejlesztés 
valósulhat majd meg, melyek mindegyike előse-
gítheti a helyi közösség, Békéscsaba fejlődését.

Békéscsaba az ország egyik „legbringásabb” 
városa, ezért fontos, hogy biztonságos körülmé-
nyek között, jó minőségű kerékpárforgalmi léte-
sítményeken közlekedhessünk. Ennek érdeké-
ben várhatóan 10 helyszínen történik beavatko-
zás, mely magában foglalja meglévő bicikliút foly-
tatását, felújítását és új létesítését is.

Jogos igényként jelentkezik, hogy a közössé-
gi terek és zöldfelületek igényes kialakításúak és 
jó állapotúak legyenek, hiszen többek között ezek 

teszik a várost várossá, ez biztosítja a kellemes 
lakókörnyezetet. Ennek érdekében 13 közterület 
újulhat meg, ezáltal turisztikai szempontból is elő-
relépés várható.

Sokan szeretik az Árpád fürdőt, melyre ráfér 
a felújítás. A következő időszakban közel 1 milli-
árd forint fejlesztési forrás állhat rendelkezésre er-
re, ami látványos megújulást jelenthet, a meglévő 
medencék és a szaunák javítása, felújítása mel-
lett új gyermekmedence is létesülhet.

Fontos megemlíteni azt is, hogy a Helyi Esély-
egyenlőségi Programban megfogalmazott hiá-
nyosságokra válaszoló intézkedések keretében, 
többek között gyermekjóléti és hátrányos helyze-
tű csoportok számára indulhatnak programok.

A gazdaságösztönző beruházások munka-
helyteremtéssel járhatnak együtt, így sor kerül a 
Kétegyházi úti iparterület fejlesztésére. A városi 
működtetésű intézmények energetikai beruhá-
zása pedig olyan megtakarítást eredményezhet, 
mely bővítheti az önkormányzat lehetőségeit.
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Szente Béla képviselő, 1. vk. – Fidesz-KDNP

Dr. Szigeti Béla képviselő, 5. vk. – Hajrá Békéscsaba

Csányi Illés képviselő, 3. vk. – Hajrá Békéscsaba

Fülöp Csaba képviselő, 6. vk. – Összefogás Békéscsabáért

Több mint harminc éve élek családommal 
az 1. számú választókörzetben, és 2006-
10 után másodszor vagyok annak önkor-
mányzati képviselője. Ismerem az utcáit, 
házait, kisboltjait, parkjait, játszótereit, és 
ismerem az itt élőket. Különleges, százar-
cú része ez a városnak, hiszen a hajdani VI. 
kerület régi Csabát őrző házsorai az Elő-
re-pályával és a ligettel, a „31-es körzet” 
a Békési út, Berényi út által ölelt csendes, 
nyugalmas utcácskái, a megejtően szép 
nagyréti tanyavilág Ölyvedtől Sikonyig, a 
repülőtér, Póstelek és a Veszei kertek, és 
Gerla, az uradalmi faluból kertvárossá fej-
lődött település, mind más és más világ. 
Sokszor végig bicikliztem már – keresztben 
közel 9, hosszában 12 kilométer – máshol 
egy egész város fekszik ekkora területen. 

Az elmúlt három évtizedben láttam a körzet  
fejlődését, változásait, és örömmel mondha-
tom, a legdinamikusabb előrelépés a most 
mögöttünk hagyott öt évben volt. Új parkolók 
épültek a körzetben, óvodafejlesztések tör-
téntek, az út- és járdafelújítási program az 
utcáink, útjaink egynegyedét érintette, parkok, 
játszóterek, igényes buszmegállók létesültek, 
a körzetet új kerékpárutak szelik át, és – amit 
a legnagyobb örömmel figyeltem – az itt élők 
egyre inkább gondozásukba vették a közvet-
len környezetüket. A sok szép, igényes kert, 
előkert, utcai zöldfelület, virágágyás követen-
dő példa lehet. 

Sokakkal találkozom, nemcsak a Csaba-
gyöngyében, hanem szerte a városban, s kü-
lönösen a körzetben. Jó látni az erősödő kö-
zösségi összefogásokat, amikor utcák, lakó-
körzetek, szomszédok állnak össze egy-egy 
környezetüket szépítő akcióra – ilyenkor igyek-
szünk segíteni a kezdeményezéseket. Nagyon 
jó lakóközösség épül a Veszei-kertekben, a 

Dobozi úton, Gerlán, Sikonyban; vannak kö-
zös megmozdulásaik, jó az összetartás, a kö-
zös érdekek képviselete. 

A közös eredményeink szépek, de nagyon 
sok megoldásra váró feladat is áll előttünk. El-
készítettem a további járdajavítási, útfelújítási 
munkák kataszterét, megtörtént több burkolat 
nélküli útszakasz megtervezése is a körzet-
ben, van két engedélyes ivóvíz-fejlesztési ter-
vünk (Reptéri-dűlő, Vandháti-kertek), készül 
a Veszei-kerteké is. Tanyafórumot tartottunk 
a külterület-fejlesztési problémák feltárására, 
melynek szervezett, folyamatos földút-karban-
tartás, közvilágítás-fejlesztés, környezetépítő 
munka lehet az eredménye.

Ez a választási ciklus járvánnyal, energiavál-
sággal, inflációval, háborús zajokkal volt terhes, 
mégis városunk, és benne az 1. számú válasz-
tókörzet fejlődése látható, szép eredményeket 
hozott. A munkánk folytatódik egy egyre szebb, 
egyre európaibb, egyre élhetőbb Csabáért.

2019 október óta a Hajrá Békéscsaba kép-
viselőjeként, bizottsági elnökként és a Tele-
pülésrészi Önkormányzat tagjaként szorgal-
mas és alázatos munkával segítem elő a 3. 
számú választókerület fejlődését. Szeretem 
a körzetemet! Szeretek itt élni, szívügyem, 
hogy a lakókörnyezetünk még rendezet-
tebbé és gondozottabbá váljon. Az utóbbi 
időszakban megfigyelhető, hogy jelentős 
fejlődésen ment át ez a városrész is. Napról-
napra több fiatal család dönt úgy, hogy eb-
ben a nyugodt, biztonságos városrészben 
szeretné leélni az életét.

Az elmúlt években számos visszajelzést kap-
tam a lakóktól, melyek megerősítettek abban, 
hogy a gondos és szorgalmas munka meg-
hozza gyümölcsét. Szívesen veszem, amikor 
a körzetben élők személyesen is felkeresnek a 
fogadóóráimon, vagy a lakossági fórumaimon, 
ahol kötetlenül mondhatják el a körzetet érintő 
észrevételeiket, javaslataikat. 

Eredményes ciklust zárhatunk a körzetem-
ben és a városban, hiszen olyan fejlesztések 
valósultak meg, amelyekre már régóta vártunk. 

Fontos a környéken élők biztonsága, ezért 
kezdeményeztem és még idén elkészül a gya-
logátkelőhely a Körte soron. A lakók kérésére 
intézkedtem forgalomlassító bordák kihelyezé-
séről például a Jácint utcában, illetve a Diófás 
utcában. Képviselőtársaimmal tavaly kezdemé-
nyeztük egy okos zebra létesítését a Lencsési 
út egyik legforgalmasabb gyalogátkelőhelyén. 
A közeljövőben más helyszíneken is megvizs-
gáljuk ennek a lehetőségét.

Mindenidők legjelentősebb békéscsabai jár-
da- és úthálózat-fejlesztése sokat javított a 
helyzeten. A beruházásnak köszönhetően szi-
lárd burkolatot kapott többek között a Keleti ker-
tek, a Borjúrét valamint a Kastélyszőlők több ut-
cája, továbbá megvalósult az Ormay sor lebur-

kolása 750 méter hosszan, a vasúti átjáró és a 
Szikfű utca között. 

A Lencsési posta bezárása óta kerestük a 
megoldást az újranyitásra. Hosszú tárgyalá-
si folyamatok után, mára szerződéskötés előt-
ti helyzetbe került a vállalkozó. Bízom benne, 
hogy belátható időn belül lehetségessé válik a 
postai szolgáltatások biztosítása a Lencsési la-
kótelepen élők számára.

Rendszeresen részt veszek az Élővíz-csa-
torna partjának megtisztításában a Lencsési la-
kótelep és Vesze szakaszon. Lehetőségeimhez 
mérten támogatom a Fényesen és a Lencsési 
lakótelepen megrendezett rendezvényeket is.

Öt évvel ezelőtt elindultunk egy közös úton, 
és ma kimondhatjuk, hogy a Lencsési lakóte-
lep, a Keleti kertek, a Borjúréti kertek, a Kas-
télyszőlők és Fényes egy olyan fejlődő város-
rész, ahol egyre jobb élni. Bízom benne, hogy 
továbbra is együtt dolgozhatunk a városrész 
fejlődése, közös jövőnk érdekében.

Amikor 2019 októberében a Hajrá Békéscsa-
ba képviselőjeként átvettem megbízólevele-
met, nem gondoltam, hogy milyen mozgal-
mas, sok akadályt elénk görgető évek állnak 
előttünk. Alázatos munkával és közös erőfe-
szítéssel azonban számos ügyben sikerült 
előrelépnünk.

Kezdeményezésem eredményeként idén ta-
vasszal ideiglenes burkolatot kapott a Tessedik 
utca és a Kétegyházi út sarkán található lángo-
sos előtti parkoló. A tervek szerint végleges asz-
faltborítást pályázati forrásból kaphat majd ez a 
terület.

Minden évben kiemelten támogatom a Bé-
késcsabai Belvárosi Általános Iskola és Gimná-
zium fejlesztését. Hozzájárultam többek között 
az új fitneszpark kialakításához és az iskolapa-
dok beszerzéséhez is.

Számos lakossági panasz érkezett hozzám a 
szabálytalanul parkoló gépjárművek miatt, ezért 
a lakók kérésére a Bartók Béla út és a Lepény 
Pál utca sarkán parkolást gátló karókat helyez-
tettem ki. Gondoskodtam a Penza lakótelepen 
a megrongált, zöldterületet védő karók cseré-
jéről, a terület füvesítéséről, illetve facsemeték 
ültetéséről.

Kezdeményezésemre az Árpád fejedelem 
tér szelektív hulladékgyűjtő szigeténél közterü-
leti kamerát telepítettünk, hogy megelőzzük az 
illegális hulladék-elhelyezéseket. 

Az Ifjúsági és Sportbizottság elnökeként 
olyan javaslatokat tettem és intézkedéseket 
hoztam, amelyek elősegítették a sportinfrastruk-
túra fejlődését. A „Sportinfrastruktúra fejlesztés 
2023-2024” programon belül valamennyi város-
részben a sportlétesítmények felújítását, vala-
mint új sporteszközök beszerzését indítottuk el. 
Megújult a sokak által kedvelt MÁV-pálya és kör-
nyezete, folyamatosan bővült, mára egy népsze-
rű közösségi térré alakult az extrémsport-pálya. 

Fontos, hogy figyeljünk a gyerekek bizton-
ságára, ezért intézkedtem az Andrássy út és 
a Haán Lajos utca udvarában levő játszóterek 
körbe kerítéséről.

Az infrastrukturális fejlesztések mellett ki-
emelt figyelmet fordítottam az itt élők vélemé-
nyére. Rendszeresen tartottam lakossági fóru-
mokat és fogadóórákat, ahol az itt élők megoszt-
hatták velem gondolataikat. Ezek az interakciók 
segítettek abban, hatékonyabban tudjam képvi-
selni a lakók érdekeiket az önkormányzatnál.  

Köszönöm a bizalmat és a sok pozitív vissza-
jelzést, amit az elmúlt öt évben kaptam a lakos-
ságtól. Elkötelezett vagyok amellett, hogy gon-
dos, szorgalmas munkával továbbfejlesszem 
a körzet infrastruktúráját, javítsam a közösségi 
szolgáltatásokat és elősegítsem a körzet gya-
rapodását, virágzását. Legyen a következő idő-
szak is a fejlődésé és a prosperitásé városunk 
és körzetünk számára! Folytassuk együtt az 
építő munkát a jövőben is!

A most záruló ciklus egyik legfontosabb 
eredménye a központi támogatással meg-
valósult út- és járdafejlesztési program 
volt. Ennek keretében újult meg többek 
között a javaslatomra két másik szakasz-
szal együtt a Petőfi utca 4-14. számú lép-
csőházak előtti terület és a Szigligeti ut-
cai játszótér körüli útfelület, valamint 10 
másik utcával egyetemben a Vécsey utca 
14-36. számú lépcsőházak közötti, hosszú 
járdaszakasz is. 

Schéner Mihály születésének a 100. évfordu-
lója alkalmából kezdeményeztem a Szigligeti 
utcai játszótéren a Schéner-műalkotások fel-
újítását, és javaslatot tettem térfigyelő kame-
ra kihelyezésére is a területen.

A választókerületi célelőirányzat terhére 
nyújtott támogatással megoldódott a Gábor 
köz 10. és 12-14. számú lépcsőházak előtt a 
csapadékvíz-elvezetés problémája, a Gábor 
Áron utca 3-5-7. lépcsőházak esetében pe-
dig elkészültek a tervek a hasonló probléma 
megoldása érdekében.

Jelentős eredmény az, hogy – egy rég-
óta fennálló probléma lezárásaként – 2023 
őszén a Szabolcs utca 6., 18., 20., 22. és 24. 
szám alatti lakásokat a MÁV hálózatáról átkö-
tötték Békéscsaba város közüzemi ivóvízhá-
lózatára, így megmaradt az ellátás biztonsá-
ga az itt élők számára. 

A lakók kérésére az Ihász utca 2. számú 
lépcsőház előtti területen új közvilágítási kan-
delábert telepítettünk, javítva ezzel a környék 
közbiztonságát.

Az Ihász utca 2., 3. és 4. számú lépcső-
házak előtt teljesen megújult a térburkolat, a 
rossz állapotban lévő járólapos felületek tel-
jes körű felújításon estek át 2023-ban. 

Az előző ciklusban megkezdett program 
folytatásaként újabb, szilárd burkolattal ellá-

tott kerékpártárolókat telepítettünk a lépcső-
házak elé, így elmondható, hogy a választó-
kerület szinte minden társasháza rendelkezik 
már térkővel kirakott kerékpártárolóval.  

A 2014-ben általam indított kerületi járda-
építési program folytatásaként újabb járóla-
pos szakaszok létesültek a körzetben, de ki-
emelt figyelmet fordítottam a korábban léte-
sült járdafelületek felújítására is.

A köztisztaság javítása érdekében újabb 
kosaras, kézi hulladékgyűjtőket és kutyaürü-
lék-gyűjtőket telepítettünk a körzetben.

A Tulipán utca 10-16. számú és a Kazin-
czy lakótelep 3. számú lépcsőházak elé fa-
csemetéket ültettek a szakemberek, így tud-
tunk lépéseket tenni a kerület zöldítése érde-
kében is.

A választókerületi célelőirányzat terhére 
folyamatosan támogatásban részesítettem a 
körzet intézményeit, kulturális és közművelő-
dési közösségeit, valamint rendezvényeit. 
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Gregor László képviselő, 7. vk. – Hajrá Békéscsaba

Opauszki Zoltán tanácsnok, képviselő, 11. vk. – Fidesz-KDNP

Nagy Sándor képviselő, 9. vk. – Fidesz-KDNP

Ádám Pál képviselő, 12. vk. – Hajrá Békéscsaba

A Hajrá Békéscsaba képviselőjeként az 
elmúlt öt évben sokat dolgoztam azért, 
hogy közvetlen lakókörnyezetünk az élet 
valamennyi területén fejlődjön. A ciklus 
alatt nagyon sok minden történt velünk. 
Hosszan sorolhatnánk mindazokat a fej-
lesztéseket, amelyeket ez idő alatt a lakók 
visszajelzései, javaslatai alapján közösen 
értünk el.

Befejeződött a csabai piacberuházás. A régi, 
elavult piaci infrastruktúrát felváltotta egy 
modern vásárcsarnok. Új elárusító helyek, 
parkolóhelyek, kerékpártárolók és rendezett 
zöldfelületek várják ott a csabaiakat. A zöld 
szemlélet jegyében, a piac fejlesztése kap-
csán ötször annyi fát ültet el az önkormányzat 
az új vásárcsarnok területére, mint amennyit 
a beruházás miatt ki kellett vágni, így ma már 
sokkal zöldebb környezet fogadja a piacra lá-
togató vásárlókat.

Az önkormányzat mindig nagy hangsúlyt 
fektetett az egészségügyi alapellátás fejlesz-
tésére. A Jaminai Egészségház és a gerlai 
orvosi rendelő után, 2022-ben a Kazinczy ut-
cai orvosi rendelő is megújult.

Fontos számomra a közvetlen kapcsolat-
tartás a lakókkal, ezért lehetőségeimhez mér-
ten igyekszem részt venni a körzet intézményei 
és a civil szervezetek által szervezett rendez-
vényeken. Itt lehetőségem van személyesen, 
kötetlenül is beszélgetni a körzet lakóival, akik 
megosztják velem kéréseiket és javaslataikat. 

A jelzésekből kiderült, hogy a zöldterüle-
ti parkolás okozta az egyik legnagyobb gon-
dot, erre érkezett hozzám a legtöbb panasz. 
Képviselőtársaimmal erre a problémára si-
került megoldást találni. A KRESZ-táblák ki-
helyezése és a közösségi együttélés alapve-
tő szabályairól szóló önkormányzati rendelet 
módosítása lehetővé teszi, hogy idén április-

tól a város felléphessen a kezelt zöldterüle-
ten parkoló gépkocsivezetők ellen. Itt meg-
jegyezném, hogy az önkormányzat az elmúlt 
években több helyen is bővítette a parkoló-
helyek számát. A piacnál például egy új há-
rom szintes, 292 férőhelyes parkolóház kínál 
megoldást a parkolási nehézségekre.

Minden idők legjelentősebb békéscsabai 
járda- és úthálózat-fejlesztése révén megújult 
a járdaburkolat például a Munkácsy téren. So-
kak örömére intézkedtem a Munkácsy téri és a 
Tolnai utca mögötti sportpálya javításáról, fek-
vőrendőr kihelyezéséről a Hunyadi téren, illetve 
kerékpártárolók és padok javításáról és kihelye-
zéséről például a Kazinczy és az Őr utcákon. 

Felidézve, hogy milyen célokat szem előtt 
tartva, milyen értékek mentén indultunk el 
együtt, és hova jutottunk el öt esztendő alatt, 
úgy hiszem, közös céljainkat csak együtt, 
gondos, szorgalmas és alázatos munkával 
valósíthatjuk meg a jövőben.

A 2019 őszén indult önkormányzati ciklus 
a végéhez közeledik. Mivel a következő 
helyhatósági választás nyár elején ese-
dékes, a választópolgároknak akkor kell 
majd szavazataikkal értékelniük az önkor-
mányzati képviselőik munkáját, amikor a 
diákok is megkapják a bizonyítványaikat. 
A párhuzam tehát korántsem erőltetett: 
a helyi ügyek iránt érdeklődő polgár bi-
zonyítványt „oszthat”, és ha sikeresnek 
értékeli a képviselője munkáját, akkor a 
folytatásra is feljogosíthatja.

Békéscsaba 11-es számú választókerüle-
tében az elmúlt közel öt évben számos po-
zitív változást sikerült elérnünk, és büszkén 
mondhatom, hogy a város ezen része élhe-
tőbb, szebb és rendezettebb hellyé vált. A 
körzetben élő, a szűkebb lakókörnyezetük 
fejlődését szem előtt tartó jaminaiak támoga-
tásával fontos területeken sikerült előre lép-
nünk, a közösen megfogalmazott fejlesztési 
terveket megvalósítanunk. 

A legfontosabbak közé tartoznak az infra-
strukturális fejlesztések. A Modern Városok 
Program segítségével 11 utcában építettünk 
új, szilárd burkolatú utat, és további négy utca 
felújításával javítottuk a városrész közleke-
dési feltételrendszerét. A gyalogos közleke-
dés biztonságának növelése érdekében nagy 
hangsúlyt fektettünk a járdák felújítására. 

További kormányzati támogatással sike-
rült 17 utca járdáját megújítanunk, mégpedig 
olyan mennyiségben, amelyre eddig még so-
ha nem volt példa ebben a körzetben. 

Telepítettünk 15 új, fedett buszmegállót 
is, a kerékpárosok számára pedig elkészült 
egy teljesen új kerékpárút, bővítve a meglé-
vő hálózatot. 

Szívügyem a környezetvédelem, így büsz-
kén mondhatom, hogy számos helyen ültet-

tünk fákat a körzetben. Szerencsére az erdő-
telepítés és a fásítás iránti közösségi igény 
egyre nő, így a környezetvédelmi fejlesztések 
továbbra is hangsúlyosak lesznek. Ide kap-
csolódik, hogy egy nagyívű parkfejlesztés is 
a célok között szerepel.

A fejlesztések persze nem állhatnak meg. 
További tervek: újabb járda- és útfelújítások, 
szilárd burkolatú parkolóhelyek kialakítása, 
óvoda- és iskolafejlesztés; a földes utak és 
dűlők állapotának javítása, hiszen ezek az 
utak fontosak a külterületi és a tanyavilág la-
kóinak mindennapi életében. Újra megszer-
vezzük az elsősorban a gyermekes családo-
kat megcélzó, közösségépítő és a helyi iden-
titást formáló Jaminai Vigadalmat.

Bízom benne, hogy felhatalmazást kapok 
a megkezdett munka folytatására, bízom ab-
ban, hogy együtt, közösen még élhetőbbé, 
még otthonosabbá tehetjük Jaminát! Folytas-
suk együtt, közösen!

Az elmúlt öt esztendőben jelentős ered-
ményeket, látványos változásokat értünk 
el a 12. számú választókerületben. Szem-
mel láthatóan nőtt Jamina és a Kender-
földek városrész népszerűsége, egyre 
többen döntenek úgy, hogy ebben a vá-
rosrészben alapítnak családot. 

A Városüzemeltetési, Fejlesztési és Környe-
zetvédelmi Bizottság elnökeként és a Jamiani 
Településrészi Önkormányzat tagjaként aktí-
van részt veszek a városrészt érintő fontos 
kérdések megtárgyalásában.

Elkötelezett vagyok abban, hogy tovább 
javuljon a Kenderföldeken élők életminősé-
ge. Az elmúlt években többet fejlődött a Ken-
derföldek kommunális infrastruktúrája, mint 
az elmúlt húsz évben. Aktív közreműködé-
semmel valósult meg Kenderföldek ivóvíz-
hálózatának megtervezése, majd a hálózat 
kiépítésének elindítása. Mára elérhető az 
ivóvíz-hálózat többek között a Kígyósi úton, 
a Fonó, a Lajta és a Rokka utcákban is. Fon-
tos az is, hogy kerékpárforgalmi létesítmény 
épült a belváros, a Kerekegyházi út és Sza-
badkígyós között. 

Fogadóóráimon rendszeresen érkezett pa-
nasz a körzet útjainak, illetve járdáinak állapo-
tával kapcsolatban, mára sok utcában történt 
jelentős előrelépés ezek állapotát illetően. 

2022 decemberéig a kormány támogatá-
sából megvalósult Békéscsaba történetének 
legkiterjedtebb járda- és úthálózat-fejleszté-
se, melynek keretében szilárd burkolatot ka-
pott többek mellett a Fürj utca, a Kereki út és 
a Tégla sor is. Megújult a járda burkolata az 
Asztalos és a Lajta utca egyes szakaszain. 
Mindemellett számos külterületi földes út ká-
tyúzása is megtörtént.  

Sokat lobbiztam és tárgyaltam annak ér-
dekében, hogy a 2022 őszén egyik napról 

a másikra bezárt jaminai posta újranyisson. 
Tárgyalásaim eredményesek voltak. 2024. 
április 5-én megnyitotta kapuit Erzsébethely 
lakói számára a Leveles tészta, amely a pos-
tai szolgáltatások mellett finom pékárukkal is 
várja vevőit.  

Nagy Ferenc képviselőtársammal össze-
fogva, közös célként tűztük ki a jaminai kör-
forgalom rendezettebbé tételét. Az előkészí-
tő, tervező és engedélyeztetési munkákat kö-
vetően, 2023 végére elkészült a Jamina fel-
irat az Orosházi úti körforgalomban. A lakók 
visszajelzéseiből kitűnik, hogy elnyerte a tet-
szésüket a megújult körforgalom.

Az elmúlt öt év szorgalmas, alázatos mun-
kája megmutatta, hogy együtt el tudjuk ér-
ni a közösen kitűzött céljainkat. Továbbra is 
azért fogok dolgozni, hogy ez a pozitív ten-
dencia folytatódjon, a városrész fejlődési pá-
lyán maradjon, és egyre több család itt kép-
zelje el jövőjét.

2023 novembere óta vagyok tagja a bé-
késcsabai képviselőtestületnek. Bár 
ilyen áron sohasem szerettem volna a 
városért tevékenykedni, hiszen egy jó 
barát, Hanó Miklós elvesztése miatt let-
tem újra önkormányzati képviselő. Azért 
újra, mert – talán néhányan még emlé-
keznek rá – az első szabadon választott 
békéscsabai közgyűlésnek is tagja vol-
tam 1990–1994 között.

Jelenleg „megörököltem” Hanó Miklós kör-
zetét, a 9-es választókerületet. Az elmúlt fél 
évben – ami igen rövid idő – próbáltam fel-
mérni a körzet sajátosságait, problémáit. Ez 
idő alatt nagyon sok új ismeretséget sikerült 
kötnöm és nem volt hiány a biztató szavak-
ból sem, de természetesen a kritikusabb 
észrevételekkel is felkerestek.

Rövid képviselői munkám során elindítot-
tam egy térfigyelőkamera telepítését Mező-
megyerre, megújult a Tündérkert Óvoda mö-
götti járdaszakasz. E rövid idejű képviselő-
ségem alatt legtöbb igény a megfelelő jár-
dákra érkezett hozzám. Lakossági igény-
re ezért több helyen várható a közeljövő-
ben járdafelújítás, például a Berényi úton a 
Lenkey utcai kereszteződésig, vagy a Márci-
us 15. téren átvezető járda tekintetében. Ha-
marosan néhány földes utca is jobb, járha-
tóbb állatba kerül.

Úgy érzem, sikerült jó kapcsolatot kialakí-
tanom a körzetben működő intézményekkel, 
civil szervezetekkel.

Anyagi támogatással igyekszem vala-
mennyire segíteni a mezőmegyeri Tündér-
kert Óvodát, illetve a Kossuth, valamint a 
Mokry utcai idősek klubját és több civilszer-
vezetet a terveik, céljaik, különböző prog-
ramjaik megvalósításában. Foglalkoztam 9. 
választókerület dűlőútjaival és részt vettem 

az úgynevezett „Tanyaprogram” kidolgozá-
sában is. 

Meglátásom szerint egy ötéves önkor-
mányzati képviselői ciklus sem elég arra, 
hogy orvosoljon minden problémát, nem-
hogy fél év...

A „megörökölt” körzet ügyes-bajos dolgain 
kívül azon is dolgozom, hogy a következő köz-
gyűlésnek a lakókörnyezetemnek, azaz a 3. 
számú választókerületnek (Borjú-rét, Fényes, 
Kastély-szőlők, Keleti kertek és a Lencsési la-
kótelep) a megválasztott képviselője legyek.

Nagyon fontosnak tartom, hogy lakóhe-
lyünk önkormányzati képviselője folyamatos 
kapcsolatot ápoljon a választókkal és ren-
delkezzen mindazokkal a kompetenciákkal, 
amelyekkel a felmerült problémák megoldha-
tóak. Úgy gondolom, hogy engem – ahogy 
eddig – ezután is kereshetnek bátran, igyek-
szem a továbbiakban is minél több emberen 
segíteni.
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2019-ben a Fidesz-KDNP listájáról kerül-
tem be a képviselő-testületbe. Ez a stá-
tusz annyiban más, hogy a képviselőnek 
nincsen körzete, nincsen meghatározva a 
városban az a terület, amelyért úgymond 
felelős, illetve, amelyre fokozottan figyel-
nie kell. Az ezt megelőző ciklusban a 10. 
számú választókerület képviselője voltam, 
ahonnan még a mostani ciklus elején is 
többször telefonáltak a lakók ügyes-bajos 
dolgaikkal.

Hasonlóan a korábbiakhoz, ebben az eltelt öt 
évben is a Családügyi és Népjóléti Bizottság 
elnöke voltam, illetve a mandátumom lejártá-
ig vagyok. Nagyon szeretem ezt a feladatot. 
A bizottsághoz tartoznak a szociális ügyek és 
az egészségügyi alapellátás, továbbá az ön-
kormányzati lakásokkal kapcsolatos ügyek. 
Bizottsági tárgyalás után került a közgyűlés 
elé megtárgyalásra többek között a Helyi 
Esélyegyenlőség Program, a Lakáskoncep-
ció, a lakásrendelet, melynek módosításán 
most is dolgozunk. 

Közgyűlési döntés alapján jött létre a Vé-
dőnői Centrum, melyben korszerű körülmé-
nyeket biztosítottunk a védőnőknek munká-
juk végzéséhez, igaz, hogy később a védő-
női tevékenységgel kapcsolatos feladatokat 
átcsoportosították, azok egy része már nem 
tartozik önkormányzati hatáskörbe. 

A város lakóinak egészségügyi ellátását 
biztosította a Csaba Ügyeleti Kft., mely köz-
ponti átszervezés után szintén megszűnt, de 
a működésének a felügyelete a bizottság ha-
táskörébe tartozott. 

Jelentős felújítások is történtek, így példá-
ul a Franklin utcai lakások felújítása,  a MIVA 
bölcsőde felújítása, férőhely-bővítése, kor-
szerűsítése, a Kolozsvári utcai, a Kazinczy 
utcai és a gerlai orvosi rendelők felújítása.

Jelentős eredménynek tartom azt, hogy a 
városban csak esetenként és rövid ideig volt 
betöltetlen orvosi státusz. Úgy a háziorvosi, 
mint a gyermekorvosi körzetekben folyamatos 
az ellátás és igaz ez a fogorvosi körzetekre is. 

A ciklus kezdetétől tagja voltam a Köz-
biztonsági, Ellenőrzési és Ügyrendi Bizott-
ságnak is, de ezen bizottsági tisztségem-
ről 2023 év végén lemondtam. Dr Ferenczi 
Attila halála után lettem tagja az Ifjúsági és 
Sportbizottságnak. 

A közgyűlés munkájában is igyekeztem te-
vékenyen részt venni.

A ciklus végén szeretném megköszönni 
azoknak a választóknak a bizalmát, akik az 
előző választáson rám szavaztak és ezzel le-
hetővé tették azt, hogy részt vehessek eb-
ben a felelősségteljes, szép, de sokszor ne-
héz munkában. Megtiszteltetés volt számom-
ra, hogy a városomért, a városban lakókért 
dolgozhattam.

Visszatekinteni azért jó, mert a közben 
eltelt évek tükrében a legtöbb döntés-
ről megállapítható, hogy az helyes vagy 
helytelen volt-e. 

Itt van mindjárt az egyik legfontosabb prob-
lémánk: Békéscsaba népességének fogyá-
sa. Városunk lakosainak száma 2010-től 
napjainkig több, mint 15%-kal csökkent! 
Évek óta pont az a fiatal korosztály hagy-
ja el Békéscsabát, akik e döntésükből ki-
folyólag már nem itt fognak gyökeret verni, 
dolgozni, nem itt alapítanak családot, ha-
nem Budapesten, a Dunántúlon, vagy va-
lahol külföldön. A városunk által elindított 
„Békéscsaba Hazavár” programban kevés 
számú diáknak adunk havonta igen kevés 
támogatást annak reményében, hogy ők a 
tanulmányaikat befejezve, majd itthon he-
lyezkednek el. De ez így nem hozza a kí-
vánt eredményt. A népességfogyás ettől 
nem, hogy nem állt meg, de még csak nem 
is csökkent Békéscsabán!

Az önkormányzat a kötelezően végzett 
feladatain felül, számos úgynevezett önként 
vállalt feladatot is végez, illetve finanszíroz. 
Azonban az egyértelműen látszik, hogy az 
egyes feladatok legtöbbjére legjobb eset-
ben is csak az előző évivel megegyező ösz-
szeg jut. De miért van ez így? 

Békéscsabán az elmúlt években az ösz-
szes komolyabb beruházás úgy épült meg, 
hogy az elnyert pályázati pénz mellé a vá-
rosnak saját forrást (úgynevezett önrészt) 
is biztosítania kellett. Mivel erre a költség-
vetésben sosem volt pénz, ezért az önrész 
biztosítására a város 2015-től 2020-ig ösz-
szesen 2,3 milliárd (2300 millió) forint hitelt 
vett fel, melyből 1,7 milliárddal még most is 
tartozunk a banknak. A törlesztésre évi 200 
millió forint körüli összeget kell áldoznunk.

A fent említett beruházások közül több, 
kifejezetten profitszerzés céljából épült, de 
az idő és a számok határozottan azt bizo-
nyítják, hogy inkább viszik a pénzt, mint 
hozzák. 

Van egy parkolóházunk (Békéscsaba 
50%-ban tulajdonos), ami több, mint 10 éve 
működik és ez alatt egy fillér hasznot nem 
hozott (sőt évente 8–14 millió forint veszte-
séget termel). 

Több százmillió forintért építettünk egy 
kalandparkot a CsabaParkban, ami évi 
5–6 hónapon át, heti 10 órát üzemel. Van 
egy Csabagyöngye szőlőültetvényünk is 
(15 000 m2 szőlő és 5 000 m2 gyümölcsös), 
amit a város néhány éve, 5 éves időtartam-
ra bérbe adott. Az éves bérleti díj bruttó 
200 000 forint (ez egy hónapra 13 124 forint 
+ áfa). Ja, és a bérlő kap még évi 2 millió fo-
rint marketing támogatást is, azaz mi fize-
tünk azért, hogy üzemeltesse.  

Horváth László képviselő – Fidesz-KDNP
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Öt éve vagyok a Fidesz- KDNP békéscsa-
bai, listás önkormányzati képviselője. Az 
elmúlt időszak igen termékeny korszak 
volt, nemcsak a párt, hanem a város éle-
tében is. 

A városi közgyűléseket előkészítik a bi-
zottsági ülések. Két bizottságnak vagyok 
a tagja és folyamatosan aktív résztvevő-
je: a Pénzügyi Gazdasági és Tulajdonosi 
Bizottságnak és Városüzemeltetési Bizott-
ságnak. Ez utóbbi bizottságban számtalan 
javaslattal éltem a város közlekedésének 
javítása érdekében, amelyek közül a leg-
több meg is valósult. Több esetben egyez-
tettem a Magyar Közút helyi képviselőivel, 
akik a javaslataim jó részét nemcsak be-
fogadták, hanem az általam jelzett változ-
tatásokat el is végezték. Számtalan olyan 
útburkolati jellel és jelzőtáblával kapcso-
latos problémát jeleztem, amelyeket orvo-
soltak. Többek között a Lázár utca, Szív 
utca ipszilon-elágazás évtizedek óta sza-
bályozatlan helyzetét is megoldották. A 
Tompa és Zsigmond utca kereszteződé-
sében hiányzó elsőbbségadási táblákat 
javaslatomra kihelyezték. A Berzsenyi 
utcán a Málnás utca és Körte sor közöt-
ti nyitott csapadékvíz-elvezető csatornák 
lefedését kezdeményeztem, és idén ez 
meg is valósul. A Gyulai út, Gőzmalom 
tér kereszteződésében lévő forgalmi rend 
felülvizsgálatát, valamint az Andrássy út, 
Temető sornál hiányzó táblák kihelyezését 
javasoltam. Az Andrássy út Csaba Center 
előtti szakaszán a forgalmat irányító jelző-
táblákat tettek ki, szintén az én javaslatom 
alapján. A Kazinczy útnak a Szarvasi úton 
átvezető szakaszán lévő jelzőtáblák sem 
voltak egyértelműek, ezt a közútkezelővel 
történt egyeztetésem után megoldották. 

Napjainkban a gépjárműforgalom folya-
matos növekedésének vagyunk szemta-
núi, és tudjuk, hogy a közlekedés veszé-
lyes üzem. A belső úthálózatunk bővítésé-
re fizikailag sajnos nincs lehetőségünk, így 
van ez a parkolókkal is. Az viszont üdvöz-
lendő, hogy jelentős mennyiségű kerékpá-
ros létesítményt – kerékpárút, sáv, nyom – 
alakítottak ki, sőt ezek a fejlesztések ebben 
az évben is folytatódnak. Békéscsaba a leg-
kerékpárosabb város az országban – a ma-
ga több mint 70 kilométert felölelő biztonsá-
gos hálózatával, a több ezer kerékpárhasz-
nálóval –, ami feltétlenül üdvözlendő, de sok 
feladattal is jár. 

Egy élhető, jól működő város közlekedé-
si infrastruktúrájának egyik legfontosabb ré-
sze, sarkalatos pontja a mindennapi, bizton-
ságos közlekedés megteremtése. Az elmúlt 
ötéves tevékenységem során erre helyez-
tem a legnagyobb hangsúlyt. 

Rendkívüli esztendőkön vagyunk túl, hi-
szen koronavírus, háború, energiaválság 
nehezítette életünket az elmúlt években. 

Képviselőként alig kezdtük el a munkát, 
máris példa nélküli kihívásokkal találkoz-
tunk. Hónapokra „bezárt” a város, a köz-
gyűlés nem működhetett, a polgármester-
nek egyedül kellett döntenie a várost érintő 
ügyekben. 

Nemcsak, hogy túléltük ezt a nehéz idő-
szakot, hanem a költségkímélést illetően 
még tapasztalatokat is szereztünk. Szoci-
ális érzékenységem okán a Családügyi és 
Népjóléti Bizottság tagja, alelnöke lettem. 
Szakmai tudásomat kamatoztatva számta-
lan rászorulónak sikerült életük krízishely-
zeteiben – a Szociálpolitikai Osztály dolgo-
zóival együtt – segítséget találni. 

Az idei költségvetésben javaslatomra a 
70 év feletti rászorulók 8 millió forint támo-
gatást kaphatnak szén-monoxid érzékelő 
készülék vásárlásához.

Békéscsaba civil szervezeteinek életét – 
mint civil ügyekért felelős tanácsnok – az 
egyesületek vezetőivel való találkozásai-
mon, a rendezvényeken való közszereplé-
seimen keresztül ismertem meg és támo-
gattam. Már az első találkozások meggyőz-
tek arról, hogy városunkban pezsgő civil 
élet folyik.

Képviselői munkám során az időse-
ket tömörítő szervezetek kerültek legköze-
lebb hozzám. Itt tapasztaltam meg, hogy 
e korosztálynak milyen fontos a környeze-
tük megbecsülése, a közösségi érdekek 
szolgálata. A nyugdíjas civil szervezetek 
nehéz anyagi körülmények között működ-
nek, ezért az idei költségvetésben javas-
latomra 2 millió forint többlettámogatásban 
részesülnek.

Nem közhelyes megállapítás, hogy vá-
rosunk a kultúra fellegvára! Megtisztelő 
számomra, hogy a Kulturális, Köznevelési 
és Érdekegyeztetési Bizottság tagja lehet-
tem. Meggyőződésem, hogy a civilekkel, 
nemzetiségiekkel, kisebbségi csoportokkal 
való együttműködés tovább gyarapíthatja 
a kulturális rendezvények iránt érdeklődők 
számát.

Tanácsnoki feladataim ellátásáról évente 
beszámoltam a közgyűlésnek, a Hajrá Bé-
késcsaba-frakció vezetőjeként pedig, képvi-
selőtársaimmal a közgyűlési döntésekről tá-
jékoztatást adtunk. Fontos feladatomnak te-
kintem a lakossági vélemények közvetítését 
is a városvezetés felé. 

A következő választási ciklus legfon-
tosabb feladatának a városrészek közötti 
esélyegyenlőség megvalósítását tekintem, 
mert Békéscsaba városrészei több figyel-
met érdemelnek!
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VISSZATEKINTÉS A 2019–2024-ES VÁLASZTÁSI CIKLUSRA

Miklós Attila képviselő – Összefogás Békéscsabáért Dr. Ferenczi Attila képviselő, 4. vk. – Fidesz-KDNP

Nincs könnyű helyzetben az, aki ellenzé-
ki szemszögből próbálja meg értékelni az 
elmúlt önkormányzati ciklust. Ha a város 
vezetése kész lenne a kompromisszu-
mokra, ha nyitott lenne azokra a felveté-
sekre és javaslatokra, amelyeket meg-
fogalmaztunk, ha elfogadná azt a tényt, 
hogy a másik oldal sem akar mást, mint 
esküjéhez híven a várost szolgálni, sok-
kal előbbre tartanánk. Az elmúlt 5 év a 
túlélésről szólt. Arról, hogy a mindenkori 
aktuális napot megússza a várost vezető 
többség, de hosszú távú elképzeléssel, 
koncepcióval nem tudtak előállni.

Békéscsabán az elmúlt 5 évben olyan dön-
tések születtek, amelyek elsősorban nem az 
itt élők érdekeit szolgálták. A békéscsabaiak 
nem mondhatták el mindig a véleményüket 
a legfontosabb kérdésekben, vagy ha el-
mondták is, kevés megértéssel találkoztak. 
A helyi vállalkozások folyamatosan kiszorul-
tak a legközvetlenebb helyi piacról, beszer-
zésekből. A leglátványosabb ezek közül a 
gyermekélelmezés kiszervezése volt, amit a 
városvezetés – az ott dolgozók véleményét 
lesöpörve – játszott át egy budapesti cégnek. 
Az eredmény? A váltást követő időszakban 
sorra mondták le a szülők az ételrendelése-
ket, amelyhez jelentős áremelés párosult.

Az átgondolatlan, gyakran csak presztízs 
szempontú beruházásokat sem sikerült prob-
lémamentesen megvalósítani. A nem műkö-
dő geotermikus kút, a beázó sportcsarnok, a 
CsabaPark csúszdái, az új kerékpárutakon 
megálló esővíz biztosan más településeken 
is előfordul, de az, hogy nálunk nincs felelőse 
a mulasztásoknak, már szinte természetes. 

Az üres kirakatok, a madárürülékkel teli 
járdák, a megszűnő postai szolgáltatások, a 
leépülő kórházi osztályok, a megszűnő gyer-

mekügyeleti rendszer, a silány tömegközle-
kedés mind azt mutatják, hogy a városveze-
tés érdekérvényesítése nem létezik.

Olyan megoldásokat kell találnunk, amelyek 
érzékelhető (és mindenképpen pozitív) változá-
sokat jelentenek Békéscsaba mindennapjai so-
rán. Az itt élők érdekeit kell elsősorban szem 
előtt tartani, nem pedig a kormánynak és ér-
dekkörének az akaratát kiszolgálni. Hosszú 
távú elképzelések és akarat nélkül nem lehet 
megbirkózni a tornyosuló problémákkal.

A fiatalok elvándorlása, az alacsony kere-
setek, a romló közszolgáltatások, a lakhatás, 
az otthonok korszerűsítése, a közlekedés 
(városon belüli és települések közötti) fej-
lesztése mind olyan terület, amelyek hatás-
sal vannak egymásra és befolyásolják a hét-
köznapjainkat. A következő testületnek lesz 
dolga bőven.

Közösen megtalálhatjuk a megoldást, mert 
Békéscsaba a közös otthonunk. 

Dr. Ferenczi Attila (1961–2022) háziorvos 
és egészségügyi menedzser volt, aki – egy 
ciklus kihagyásával – 1994-től, egészen a 
2022 márciusában bekövetkezett haláláig 
képviselte a békéscsabai közgyűlésben a 
Lencsési lakótelepen élőket.

A jelenlegi ciklusban dr. Ferenczi Attila a 
pénzügyi, gazdasági és tulajdonosi bizott-
ság elnökeként, a József Attila Lakótelepi 
Részönkormányzat vezetőjeként, korábban 
tanácsnokként is segített ott, ahol csak tehet-
te. Szinte minden területen otthon volt, a költ-
ségvetés megalkotásától az egészségügyön 
és sporton át (a Kopp Békéscsabai Atlétikai 
Club elnökeként is tevékenykedett) a város-
fejlesztés legfontosabb kérdéseiig.

Munkáját teljes erőbedobással végez-
te, komoly része volt abban, hogy az elmúlt 
időszakban Békéscsaba jelentős mértékben 
fejlődött. Emellett mindig időt fordított arra, 
hogy személyesen informálódjon a város la-
kóitól. Rendszeres vendége volt többek kö-
zött a Lencsési Közösségi Ház rendezvénye-
inek, a körzetében működő kluboknak, gyak-
ran ellátogatott az óvodába, és díjjal lepte 
meg a Lencséi iskola végzőseit. 

„Igyekszem a közösséget erősítő rendez-
vényeken részt venni, vagy legalább támo-
gatni azokat. Hiszen nemcsak a fejlődés-
nek, vagy a fák növekedésének voltam tanú-
ja a Lencsésin, hanem orvosként a felnövek-
vő nemzedékeket is megismertem. Van olyan 
betegem, akivel először fiatalemberként talál-
koztam, ma pedig már a gyereke is hozzám 
jár. Jó érzés látni például azt, hogy sokan 
használják a Szabó Pál téren a fitneszparkot, 
vagy azt, ahogy szaporodnak a fák a téren. 
2012 óta, a kezdeményezésemre a Lencsési 
iskola végzősei fát ültetnek a parkban, és re-
mélem, vissza-visszajárnak megnézni, és fel-

idézni a szép emlékeket. Óriási élmény így 
részese lenni a lakótelep életének, nyomon 
követve generációk sorsát” – nyilatkozta egy 
korábbi interjúban. 

Dr. Ferenczi Attila az önkormányzat kép-
viselőjeként több olyan döntést is kezdemé-
nyezett, amelyek az ellátórendszer hatéko-
nyabb működését eredményezték. Munkás-
ságának köszönhetően vezették be a 2 éven 
aluli és a serdülőkorú gyermekek agyhártya-
gyulladás elleni védőoltásának támogatását, 
a békéscsabai fiatal lányok, majd asszonyok 
méhnyakrák elleni védőoltásának a támoga-
tási rendszerét, de nevéhez kötődik a máig 
népszerű Csaba Baba program is. 

Dr. Ferenczi Attila elhivatott, kiemelke-
dő munkájáért Pro-Sanitate díjat, Békéscsa-
bai Hűségdíjat, majd  címzetes főorvosi cí-
met kapott, 2022-ben pedig Magyar Érdem-
rend lovagkeresztje kitüntetéssel ismerték el 
a tevékenységét.

Évtizedekig a közélet aktív és meghatározó 
szereplője volt Hanó Miklós (1957–2023), aki 
először 1994-ben lett önkormányzati képvi-
selő és a gazdasági bizottság elnöke, majd 
1994 és 1998 között tanácsnok. Két ciklusban 
országgyűlési képviselőként tevékenykedett, 
2006-tól pedig – egészen 2023. szeptember 
3-án bekövetkezett haláláig – Békéscsaba al-
polgármestere, valamint 2010-től a 9. számú 
választókerület képviselője volt. 

Hanó Miklós politikusként, közéleti szereplő-
ként nemcsak tanúja, hanem formálója is volt 
az elmúlt időszak történéseinek. Békéscsabán, 
évekkel ezelőtt volt egy egész városra kiterjedő 
lakossági fórumsorozat, amelyet dr. Ferenczi At-
tilával ketten vittek végig. Mint azt sokszor han-
goztatta, már akkor a járdákra és az utakra volt 
a legnagyobb igény az itt élők részéről, és ez 
a 2019–2024-es választási ciklusban sem volt 
másként. 

„Büszke vagyok arra, hogy ebben a ciklus-
ban összesen 10 milliárd forintos út- és járdafej-
lesztés valósulhatott meg a városban, Herczeg 

Tamás országgyűlési képviselővel közösen so-
kat dolgoztunk azért, hogy ez így legyen. Örülök 
annak is, hogy – szintén Herczeg Tamás hatha-
tós közreműködésével – elkészült a Fürjesi el-
kerülő-út, amely tehermentesíti a belvárost” – 
emelte ki egy tavalyi interjúban.

Hanó Miklós sorozatban négy cikluson át volt 
Békéscsaba alpolgármestere, ebben a pozíció-
jában, de korábban bizottsági elnökként és ta-
nácsnokként is a gazdasági ügyek, a fejleszté-
sek tartoztak hozzá. Amikor a múlt évben erről 
kérdeztük, egymás után sorolta az ezen a téren 
elért eredményeket.   

„Uniós forrásból a Terület- és Településfejlesz-
tési Operatív Program révén, majd hazai forrás-
ból, a Modern Városok Program támogatásával 
számos olyan beruházás valósult meg az elmúlt 
időszakban Békéscsabán, ami azt a célt szolgál-
ta, hogy élhetőbb legyen a város. Ráadásul sok 
olyan fejlesztést hajtottunk végre, ami az ener-
giafogyasztás csökkentésére irányult, és ez a je-
lenlegi, igen magas energiaárak mellett komoly 
segítséget jelent. A geotermikus hőhasznosítás, 
a Smart Grid program, az intézmények ener-

gia-megtakarítást hozó felújításai akkor indultak, 
amikor még szó sem volt energiaválságról, csak 
megtakarítást szerettünk volna elérni.  Ebben ki 
kell emelni a Békéscsabai Városfejlesztési Non-
profit Kft. szerepét: Sódar Anita és kollégái profi 
módon állították össze és vezényelték le a pro-
jekteket. Sok más városban lassan mentek ezek 
a folyamatok, nálunk viszont – nekik is köszön-
hetően – pörgött minden” – fogalmazott 2023 
februárjában az alpolgármester. 

Hanó Miklós szívügye volt a női kézilabda, 
elnökségi tagként dolgozott a csapat sikeréért. 
Büszke volt arra is, hogy ő javasolta annak ide-
jén a CsabaPark létrehozását, és az – a több 
ütemben történt fejlesztéseknek köszönhetően 
– mostanra igazi pihenőpark, turisztikai attrakció 
lett, amely a gasztronómiai rendezvényeknek te-
ret és infrastruktúrát tud adni. 

A 9-es számú választókerület képviselőjeként 
egyebek mellett azon dolgozott, hogy az út- és 
járdafejlesztés ott is látványos legyen, és a la-
kosok életkörülményei javuljanak. Igyekezett a 
közösséget összehozni, rendszeresen meg-
tartotta a disznóvágással egybekötött Mokry-
majálist. Sokat tett azért, hogy a mezőmegyeri 
sportkomplexum méltó öltözőt kapjon. A létesít-
ményt 2020 augusztusában adták át több labda-
rúgó-mérkőzéssel: a Mezőmegyer Öregfiúk gár-
dája például a Ferencváros Öregfiúk együttesét 
fogadta. A sportkomplexum családi napok hely-
színéül is szolgált, amelynek szintén támogatója 
volt képviselőként.

Hanó Miklós nagy küzdő hírében állt, aki ha 
kellett, minden követ megmozgatott a város-
ért, az itt élőkért. Különösen fontos volt számá-
ra, hogy elérhető legyen a csabaiaknak. Sokan 
mentek oda hozzá a rendezvényeken, különbö-
ző eseményeken, sokan hívták fel telefonon, de 
azt is tudták, hogy az ajtaja mindig nyitva állt. 
Bárki bátran fordulhatott hozzá, és ő igyekezett 
segíteni, ahol csak tudott. Pártállástól függetle-

nül szinte mindenkivel szót értett, dr. Ferenczi 
Attilával pedig kifejezetten jó barátságban vol-
tak, jól tudtak együtt dolgozni.

„Attila már akkor sokat segített nekem az ön-
kormányzati munkában, amikor bekerültem a 
képviselő-testületbe. A későbbiekben bizottsági 
szinten ő vitte azokat a területeket, amelyekért 
én voltam a felelős alpolgármesterként. Folya-
matosan együtt dolgoztunk, sok mindent meg-
vitattunk, akár késő este is felhívhattuk egymást, 
ha kérdés vagy gond adódott. Például a város-
gazdálkodási kft. létrehozásáért is mi kardosko-
dunk, hogy ne kelljen külső vállalkozóknak fizet-
ni azért, amit helyben olcsóbban is meg tudunk 
csinálni. Az évek során egyébként jól együtt tud-
tam működni szinte mindenkivel, aki azt nézte, 
hogy a városnak mi a jó, és Békéscsaba hogyan 
fejlődhet, hisz én is mindig azon tevékenyked-
tem, hogy a város fejlődjön, szépüljön” – fogal-
mazott Hanó Miklós még 2023-ban, az egyik ve-
le készült interjúban.

Hanó Miklós alpolgármester, képviselő 9. vk. – Fidesz-KDNP 
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https://behir.hu/ferenczi-attila-mindig-azt-tartottam-szem-elott-hogy-gyogyito-orvos-legyek
https://behir.hu/ferenczi-attila-mindig-azt-tartottam-szem-elott-hogy-gyogyito-orvos-legyek
https://behir.hu/allami-kituntetesben-reszesult-dr-ferenczi-attila
https://behir.hu/allami-kituntetesben-reszesult-dr-ferenczi-attila


BÉK ÉSC SA BA I 
találkozások A csabai élet eseményei

Csabai Mérleg

Nagy, közös gitározás és éneklés az autizmussal élőkért

Gálaműsort adtak a Bartók 
Béla zeneiskola ifjú zené-
szei és táncosai március 
27-én a Csabagyöngye Kul-
turális Központ hangver-
senytermében. 

– Egy családi összejövetelen 
vagyunk, ahol az önök gyere-
kei, iskolánk tanulói vannak a 
középpontban. A gálán név-
adónk születésnapja előtt is 
tisztelgünk, a hagyományos 
Bartók-napot is most üljük – 
mondta Csajányi Melinda, az 
iskola igazgatója. 

Varga Tamás alpolgármes-
ter köszöntőjében úgy fogal-
mazott, hogy a Bartók zeneis-
kola Békéscsaba egyik meg-
határozó tehetséggondozó in-
tézménye. Büszkék lehetünk 

rá, hogy olyan iskolánk van, 
ahonnan a hangszeres tudá-
son, a néptánc ismeretén túl 
a tanulók a művészetek irán-
ti fogékonyság képességét is 
magukkal viszik.  

A Békéscsabai Bartók Bé-
la Művészeti Szakgimnázium 
és Alapfokú Művészeti Isko-
la rendezvényén Szomor Ist-
ván igazgatóhelyettes konfe-
rált. Felléptek: a zeneóvodá-
sok, a népi énekesek, a vo-
nós kamaraegyüttes, az in-
tézmény ifjúsági vegyeskara 
és vonós kamarazeneka-
ra, a Körösparti Junior Fú-
vósok, a Koleda együttes, 
a Bartók Táncegyüttes és a 
zeneiskola furulya-, illetve 
gitáregyüttese. 

Csiffáry Zsuzsanna

Március közepén debütált 
a mozikban az 1848-49-es 
forradalom kitöréséről szó-
ló történelmi kalandfilm, a 
Most vagy soha! Az alkotást 
mi is a magunkénak érezhet-
jük, hiszen békéscsabai kö-
tődésű művészek, szereplők 
is dolgoztak rajta. Köztük 
volt Szente Vajk forgató-
könyvíró, kreatív producer, 
valamint Gerner Csaba és 
Katkó Ferenc színművész is 
– velük beszélgettünk.

Amikor 1848. március 15-én 
Petőfi Sándor költeményé-
vel, a Nemzeti Dallal kirob-
bantotta a magyar forradal-
mat, az osztrák elnyomók 
egy titkosügynököt bíztak 
meg azzal, hogy állítsa meg 
a felkelést – ez volt a Most 
vagy soha! című új, magyar 
történelmi kalandfilm kiindu-
lópontja. A mintegy öt éven 
át, hatmilliárd forintból ké-
szült filmen forgatókönyvíró-
ként és kreatív producerként 
is dolgozott a békéscsabai 
kötődésű Szente Vajk. Mint 
mondta, történelmi kaland-
film lévén, az első lépés a 
kutatás volt: a csapat éppen 
ezért minden fellelhető anya-
got átolvasott.

– Nemcsak március 15-e, 
hanem az azt megelőző, il-
letve azt követő napok ese-
ményeit is ismernünk kellett. 
Elolvastunk minden fellelhe-
tő tanulmányt, tényanyagot, 
korabeli forrást. Március 15-
e egy nagyon jól dokumentált 
nap, de voltak tisztázandó 
kérdések, például az, hogy 
az osztrák elnyomó hatalom 
miért nem próbálta megaka-
dályozni a márciusi ifjak te-
vékenységét. Ekkor bukkan-
tunk rá arra, hogy abban az 

időszakban kezdett el szer-
veződni a Habsburg Biroda-
lomban a titkosrendőrség, ez 
adta az egyik fontos történet-
szálat – idézte fel.

Szente Vajk a legtöbb for-
gatási napon részt vett, hi-
szen menet közben is szá-
mos döntést kellett hozni. 
Hozzátette: alkotásuk sok-
szorozott energiával készült, 
mert a filmben dolgozók visz-
sza szerettek volna adni va-
lamit a forradalom hőseinek. 
Kitért arra is, hogy igyekeztek 
minden apró részletre tekin-
tettel lenni. 

A Békéscsabai Jókai Szín-
ház két színművésze, Gerner 
Csaba és Katkó Ferenc is fel-
tűnik a filmben. Előbbi Tuli-
pánt, utóbbi Pofaszakállt for-
málja meg, ők a történet sze-
rint Farkasch-nak, az oszt-
rák titkosrendőrnek dolgoz-
nak, és azon munkálkodnak, 
hogy gátat szabjanak Petőfiék 
törekvéseinek. 

Gerner Csaba elmondta, 
hogy a Most vagy soha! szí-

nészeinek legalább nyolcvan 
százalékával szerepelt már 
együtt korábban. Katkó Fe-
renc mindeközben nagyokat 
bólogatott – egyetértve az-
zal, hogy olyan volt az egész 
forgatás, mintha a barátaik-
kal dolgoztak volna együtt. 
Gerner Csaba kiemelte, hogy 
számára azért is nagy jelen-
tősége van a filmnek, mert 
az egyik jelenetben először 
szerepelnek közösen a fiá-
val – ő egy pékinast alakít, aki 
egy felemelő pillanatban nyújt 
át egy kenyeret Tulipánnak. 
Mindketten hangsúlyozták azt, 
hogy rendkívül profi volt a stáb, 
a legapróbb részletekig odafi-
gyeltek mindenre – például 
még olyan apróságnak tűnő 
dologra is, hogy hogyan volt 
begombolva az ingjük. 

Statisztaként szerepelt még 
a filmben a békéscsabai szár-
mazású Bánszki Mihály és fel-
bukkant benne a Színitanház 
egykori növendéke, Borovics 
Tamás is.

Varga Diána

A 25 éves Aut-Pont Autis-
ta Gyermekekért és Fiatalo-
kért Alapítvány idén is csatla-
kozott az autizmus világnap-
jához. Békéscsaba egy-egy 
ikonikus épülete kék színben 

ragyog ezen a napon, most 
azonban több közintézményt 
is megvilágítottak, és ismét 
közös gitározásra, éneklés-
re várták az érdeklődőket a 
Csabagyöngyébe.

Az ENSZ 2007-ben jelölte 
ki április 2-át az autizmus világ-
napjának. Szántó Tamás, az 
AUT-PONT Autista Gyermeke-
kért és Fiatalokért Alapítvány 
elnöke elmondta, hogy ők és 

az Esély Pedagógiai Központ 
munkatársai is nagy figyelmet 
fordítanak az autizmussal élő 
embertársainkra. Ez egy olyan 
fejlődési zavar, amelynek tüne-
tei kihatnak a társas kapcsola-

tokra, az egyéni gondolkodás-
ra, illetve a kommunikációs és 
szociális készségek területén 
jelentkeznek. Április 2-án, er-
re emlékeztetve a Csabagyön-
gyében Szarvas Péter polgár-

mester nyitotta meg a rendez-
vényt, majd kezdetét vette a 
tábortűzi hangulatú este közel 
száz gitáros részvételével és a 
jelenlevők éneklésével.

Csiffáry Zsuzsanna

Tehetségek a színpadon

Bartók Gála Most vagy soha! – történelmi kalandfilm
Békéscsabai kötődésű művészek, szereplők a filmben
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TEGYEN WEBSÉTÁT BÉKÉSCSABAI ÁRUHÁZUNKBAN!

www.ujhazbodrogi.hu/bekescsaba.html

Kiváló oktatók és képzőhelyekBékés Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara

Idén március 28-án hatály-
ba lépett a postai szolgál-
tatások nyújtásáról és a 
hivatalos iratokkal kap-
csolatos postai szolgálta-
tás részletes szabályairól, 
valamint a postai szolgál-
tatók általános szerződé-
si feltételeiről és a pos-
tai szolgáltatásból kizárt, 
vagy feltételesen szállít-
ható küldeményekről szó-
ló 335/2012. (XII.4.) Korm. 
rendelet módosítása.

A változás lényege, hogy 
2024. március 28-ától min-
den, a fogyasztók részére a 
webáruházban történő érté-
kesítés esetén fel kell aján-
lani a Magyar Posta Zrt., 
pontosabban a leányválla-
lata, az MPL útján történő 
kiszállítást is. Amennyiben 
a webáruházat működtető 
vállalkozás e szállítási le-
hetőséget már jelenleg is 
alkalmazza, teendője nincs. 
Amennyiben a webáruház 
olyan speciális terméket 
forgalmaz, amelynek szál-
lítását a posta nem vállalja, 
a vállalkozás mentesül az 
MPL útján történő kiszállítás 
kötelező felajánlása alól.

Természetesen a módo-
sítás nem jár azzal, hogy 
ezentúl kizárólag a Magyar 
Posta Zrt. közreműködésé-
vel volna csak lehetséges a 
megvásárolt termékek ház-

hoz, vagy csomagpontra 
történő szállítása. A jogsza-
bályi kötelezettség csupán 
a felajánlásra vonatkozik, a 
fogyasztó dönthet úgy, hogy 
más módon, például futár-
szolgálat útján kívánja meg-
kapni a megvásárolt termé-
ket. A webáruházaknak te-
hát választási lehetőség-
ként kell feltüntetniük a pos-
tai szállítást.

Fontos viszont a csoma-
gok felvételével kapcsolat-
ban, hogy a Magyar Pos-
ta Zrt. a honlapján arról tá-
jékoztat, hogy amennyiben 
a vállalkozás a posta álta-
lános szerződési feltétele-
iben meghatározott postai 
szolgáltatást veszi igény-
be, abban az esetben a vá-
sárló által megrendelt ter-
méket az MPL munkatársai 
nem tudják a vállalkozás te-
lephelyén felvenni. Ez min-
denképpen logisztikai prob-
lémákat jelenthet majd szá-
mos vállalkozás esetében.

A Magyar Posta Zrt. hon-
lapján elérhető az a regiszt-
rációs űrlap, amelynek meg-
felelő kitöltésével a vállal-
kozás jogosult lesz a posta 
által meghirdetett díjak el-
lenében a logisztikai szol-
gáltatások igénybevételére. 
A postai tájékoztatás sze-
rint ezen túlmenően további 
szerződéskötés nem szük-
séges a Magyar Posta Zrt.-
vel, vagy annak valamely 
leányvállalatával. 

Milyen díjakat alkalmaz a 
Magyar Posta Zrt.?

Csomagautomatába, Pos-
ta Pontra vagy postára kéz-
besítve: bruttó 990 Ft/db.

Háznál történő kézbesí-
tés esetén: 0-10 kg-ig brut-
tó 1990 Ft/db.

Háznál történő kézbesí-
tés esetén: 10-20 kg-ig brut-
tó 2990 Ft/db.

Háznál történő kézbe-
sítés esetén: 20-40 kg-ig 
bruttó 5990 Ft/db

Mit kell tudni a postarendeletről?

„ T B ” - S A R O K BÉKÉS VÁRMEGYEI KORMÁNYHIVATAL

Az átlagkeresetek előző évi 
növekedése ismét kedvező 
hatással volt a nyugdíj ösz-
szegének alakulására. 

Az öregségi nyugdíj kiszá-
mításánál az 1988. január 
1-jétől a nyugdíjazás kezdő 
időpontjáig elért nyugdíjjá-
rulék alapjául szolgáló ke-
reseteket, jövedelmeket kell 
figyelembe venni. 

Idén az 1959-ben szüle-
tett korosztály éri el a nyug-
díjkorhatárt, ami esetük-
ben a 65. életév betöltése. 
Ugyanakkor öregségi tel-
jes nyugdíjra életkorától füg-
getlenül továbbra is jogosult 
az a nő, aki legalább negy-
ven év jogosultsági idővel 
rendelkezik.

Az öregségi nyugdíj ösz-
szegét idén változatlanul az 
elismert szolgálati idő és a fi-
gyelembe vehető havi átlag-
kereset alapján kell megál-
lapítani. A nyugdíj összegét 
ennek megfelelően a ledol-
gozott évek, a gyermekne-
veléssel eltöltött és egyéb, 
jogszabályban meghatáro-
zott időszak alapján kell ki-
számolni. Például, ha valaki 
30 év nyugdíjjogosultsághoz 
figyelembe vehető szolgálati 

időt szerzett, öregségi nyug-
díjának összege az ellátás 
alapjául szolgáló havi átlag-
kereset 68 százaléka lesz. 40 
ledolgozott év esetén 80, 50 
év szolgálati idő elérésekor 
pedig 100 százalékos mérté-
kű az ellátás.

A havi átlagkereset megál-
lapítása során a nyugdíjazást 
megelőző naptári év előtt el-
ért keresetet, jövedelmet – az 
országos nettó átlagkereset 
egyes években történő nö-
vekedését alapul véve – nap-
tári évenként a nyugdíjazást 
megelőző naptári év kerese-
ti szintjéhez kell igazítani, ezt 
nevezzük valorizációnak.

Idén a valorizációs szorzó-
számok ismét kedvezően ala-
kultak. Tavaly a teljes munka-
időben alkalmazásban állók 
bruttó átlagkeresete 571 200 
forint, a kedvezmények figye-
lembevételével számolt net-
tó átlagkereset pedig 393 700 
forint volt. A bruttó és a net-
tó átlagkereset egyaránt 14,2 
százalékkal nőtt az előző év-
hez képest.

Dávid Ferenc
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály

A Békéscsabai Áldozatse-
gítő Központ működésének 
egyéves évfordulója apropó-
ján rendezett az áldozatsegí-
tés hatékonyabb működését 
szolgáló szakmai tanácsko-
zást március 27-én, a kor-
mányhivatalban az Igazság-
ügyi Minisztérium.

Az áldozatsegítés az állam 
empatikus, gondviselő arcát 
mutatja meg, s a bűncselek-
mények áldozatainak nyújt 
vigaszt, reményt, segítő job-
bot – hangsúlyozta dr. Takács 
Árpád. Az áldozatsegítés egy 
rendkívül összetett feladat, 
amelyben több szereplő ösz-
szehangolt és professzionális 
mun kájára van szükség ahhoz, 
hogy valóban személyre sza-
bott, gyors segítséget tudjunk 
nyújtani bajba jutott embertár-
sainknak. Az áldozatsegítés-
ben az állami szereplőkön: a 
kormányhivatalon, a rendőrsé-
gen, áldozatsegítő központo-
kon, önkormányzatokon túlme-
nően kiemelt szerep jut a civil 
és egyházi szervezeteknek is. 
Amellett, hogy a résztvevők 
mindegyike szakmai tudása 
legjavát adja, nagyfokú em-
pátiára és találékonyságra is 
szükség van ahhoz, hogy tel-

jes körű segítséget kaphassa-
nak bajba jutott embertársaink, 
az áldozatsegítésben dolgozó 
szakemberek ugyanis értelmi-
leg és érzelmileg is azonosul-
nak a bajbajutottakkal – tette 
hozzá a főispán.

Miként a kormány, úgy a Bé-
kés Vármegyei Kormányhiva-
tal sem hagyja cserben a bűn-
cselekmények vagy tulajdon 
elleni szabálysértések áldoza-
tait, hanem minden, a jogsza-
bályok által megengedett le-
hetőséget megragadva a sér-
tettek oldalán áll, és minél ha-
tékonyabb jogi, lelki és anyagi 
támogatásukra, a másodlagos 
áldozattá válás megelőzésé-
re törekszik. Mi sem bizonyítja 
ezt hívebben, minthogy a társ-
hatóságokkal: a rendőrséggel, 
az áldozatsegítő központtal 
együttműködve mindent meg-
teszünk áldozattá vált ember-

társaink segítése érdekében. 
A Békés Vármegyei Kormány-
hivatal 2020-ban 91, ’21-ben 
49, míg 2022-ben 57, tavaly 
pedig 87, krízishelyzetbe ke-
rült személy részére állapított 
meg azonnali pénzügyi gyors-
segélyt. Tavaly ennek össze-
ge megközelítette a 3,5 mil-
lió forintot. Idén – e szakterü-
leten dolgozó kollégáink – már 
28 ügyben jártak el, s a pénz-
ügyi gyorssegélyként kifizetett 
összeg meghaladta a 900 ezer 
forintot. A trendeket és tenden-
ciákat górcső alá véve arról is 
szólnunk kell, hogy a bűnelkö-
vetési módszerek is jelentősen 
átalakultak. Ezt tükrözi, hogy 
tavaly és idén a károsultak kö-
zött kiemelkedő számban vol-
tak jelen a kiberbűnözők, az in-
ternetes csalók áldozatai – is-
mertette a részleteket dr. Ta-
kács Árpád.

Kedvezően alakultak a nyugdíjszámítási szabályok
Az áldozatsegítésről tanácskoztak a 

kormányhivatalban
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Véradási lehetőség a Békéscsabai Területi Vérellátóban (Békéscsaba Gyulai út 20.):

Hétfőn 9-18, kedden 9-15, szerdán 9-15, csütörtökön 9-15, pénteken 9-15 óráig.

FONTOS! Véradás előtt egyen rendesen, igyon legalább 1 liter folyadékot.

TAJ kártya, személyi igazolvány, lakcímkártya szükséges.

Véradásról további információk:

www.veradas.hu, www.ovsz.hu

A Csabai Mérleg kulturális tartalma 
megjelenik a Magyar Kultúráért 

Alapítvány, mint támogató és a Petőfi 
Kulturális Ügynökség Nonprofit Zrt., 

mint kezelő támogatásával. 

B É K É S C S A B A I
találkozások
A csabai élet eseményei

APRÓHIRDETÉ SEK
• Matematikából korrepetálás középiskolásoknak.  

Húzz bele most és pihenj a nyáron! Telefon: 70/392-0459. 

• Régi motorokat vásárolok. Simson, MZ, Jawa stb. 
Hiányosan üzemképtelenül is. Telefon: 06-70/341-2495. 

• Síremléktisztítás környezetbarát módon.  
Telefon: 20/774-7455 és 30/384-1726. 

• Békéscsabán, a Tessedik utcában 235 négyzetméteres, 
több generációnak is alkalmas családi ház, 768 
négyzetméteres telken eladó. A ház az utcafronton üzlet 
kialakítására is alkalmas, parkolóval. Telefon: 30/935-7274. 

• Gyermekfelügyeletet, partikra vagy vendégváráskor 
sütést-főzést vállalok. Hívjon, egyeztessünk! Telefon: 06-
70/397-2051. 

• Arcfestést, grafikai ajándéktárgyak készítését vállalom. 
Telefon: 06-70/397-2051.

Békéscsaba első kézből

Áprilisban indul a kormány 
200 milliárd forintos keretösz-
szegű, 30 év alattiak elhelyez-
kedését segítő Ifjúsági Garan-
cia Plusz programja, melynek 
részleteit Paláncz György, 
Békéscsaba társadalmi meg-
bízatású alpolgármestere, 
a Békéscsabai Szakképzési 
Centrum Széchenyi István Két 
Tanítási Nyelvű Közgazdasági 
Technikum és Kollégium igaz-
gatója mutatja be. 

– Magyarországon az aktivitási 
ráta, vagyis a gazdaságilag ak-
tív, 15–64 éves népességnek az 
azonos korú teljes népességhez 
viszonyított százalékos aránya 
az Európai Unió első harmadá-
ban van, de ez az arány a 30 
év alatti korosztályban az uniós 
átlagnál mintegy 10 százalék-
ponttal alacsonyabb. Ezért kell 
ezekben a csoportokban az 
aktivitást erősíteni és segíteni 
a pályakezdő fiatalok belépé-
sét a munkaerőpiacra. 2016 óta 
vagyok a KÖZGÉ igazgatója és 
évekig voltam Békéscsaba ok-
tatási ügyekért felelős tanács-
noka, így komoly tapasztalatom 
és rálátásom van a pályakezdő 

fiatalok problémájára – kezdi 
Paláncz György.

Mint ismerteti: a 30 év alat-
tiak elhelyezkedését segítő If-
júsági Garancia Plusz program 
három lábra: bértámogatásra, 
albérleti- és útiköltség-hozzá-
járulásra épül. Az állam négy, 
illetve hat hónapig a munka-
bér 50 százalékát átvállalja a 
munkáltatótól. Amennyiben a 
munkahely a lakóhelytől 60 ki-
lométernél messzebb találha-
tó, a programban a minimálbér 
70 százalékáig, 180 ezer forin-
tig albérleti támogatás igényel-
hető. Hatvan kilométeres távol-
ságon belül pedig 10 kilométe-
renként 10 ezer forintos útikölt-
ség-támogatást biztosítanak.

A program elemei között pi-
acképes tudást biztosító kép-

zési támogatás is szerepel. A 
kormány tervei szerint a 200 
milliárd forintos program 2024 
és 2029 között mintegy 84 ezer 
fiatal munkához jutását segít-
heti. Ezen belül 60-70 ezren 
bértámogatásban, 25-30 ezren 
képzésben részesülhetnek. 

– Jól ismerem a békés-
csabai fiatalokat, azt gondo-
lom, hogy megfelelő képzett-
séggel rendelkeznek, moti-
váltak a munkába állásra. A 
program által nyújtott komp-
lex, személyre szabott, a he-
lyi munkaerőpiaci lehetősé-
gekhez és igényekhez igazo-
dó szolgáltatásokkal és támo-
gatásokkal megtalálják a szá-
mításukat a munkaerőpiacon 
– zárja Paláncz György, Bé-
késcsaba alpolgármestere.

A fiatalok elhelyezkedését segíti a kormány

V é r a d á s
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Áprilisi programok és nyári szabadtéri előadások

Csörsz árka, vagy más néven Ördögárok

Versfolyamunkra invitáltuk a 
költészetet szerető nézőinket 
április 10–11-én a már hagyo-
mányos programunkra, kerek 
egy napra, szerda délelőttől 
csütörtök reggel tíz óráig. 
Remélhetőleg mindenki meg-
hallgathatta (vagy előadhatta) 
kedvenc művét, és találhatott 
új, nagyszerű szólamokat a 
költészet nagy melódiájában.

Megkezdtük új előadá-
sunk, Weöres Sándor Hold-
beli csónakos című zenés 
mesejátékának próbáit Se-
regi Zoltán direktor vezeté-
sével. Harmincnál több dal, 
szél, tűz és füst, extrava-
gáns jelmezek varázsolják el 
az előadásokon a gyereke-
ket, akik a szerelmesek sze-
repében Puskás Dánielt és 
Kiss Viktóriát láthatják majd 
májustól.

Változatlanul és nagy si-
kerrel játsszuk a Szerelem cí-
mű Móricz-vígjátékot Tege An-
tal rendezésében. A darab 
töretlenül folytatja diadalútját: 
minden előadásunk telt ház zal 
zajlik.  Hasonló közön ség ked-
venc előadást a gyerekek szá-
mára is tartogatunk: A bolon-
dok grófja című Jókai-vígjáték 
Czitor Attila főszereplésével 
azt mutatja be, hogy kellő el-
szántsággal a lelki betegségek 
is gyógyíthatóak.

Ezen a hétvégén még meg-
nézhetik a Rejtő-klasszikust 
táncban elbeszélve: A szőke 
ciklont a Viharsarok Táncszín-

ház előadásában áp rilis 11-e 
és 13-a között. Még nem késő 
jegyet váltani!

Nemrégiben tartottuk a 
Mindentudás Színházi Egye-
teme Munkácsyról szóló elő-
adását, Gyarmati Gabriella 
művészettörténész, Munká-
csy-szakértő avatott vezeté-
sével. Az elmaradt márciu-
si alkalmat is pótoljuk április 
29-én: Újváriné dr. Illés Má-
ria mutatja be „a Rossini-je-
lenséget”, Rázga Áron és Ga-
lambos Hajnalka énekmű-
vész közreműködésével. 

Az idei vakáció ismét a 
Csabai Nyár színházi est-
jeivel lehet teljes. Június 
21-étől július 5-éig tart az a 
programkavalkád, amelyre or-
szágosan ismert színészeket 
és nagyszerű előadásokat hív-
tunk meg, és amelyre szere-
tettel invitáljuk Önöket. A Ho-
gyan értsük félre a nőket má-
sodik része Csányi Sándor ön-

álló estje lesz, ezt követi majd 
Szulák Andrea és Vadász Gá-
bor főszereplésével a Szakíts, 
ha tudsz. Mi van a zsebem-
ben? címmel Gubik Petra kon-
certestje várja a könnyűzene 
rajongóit. Ismét színpadra szó-
lítjuk a Legénybúcsú szereplő-
it, Tege Antalt, Csomós Lajost 
és Bátyai Évát, valamint a ko-
mikum csabai nagymestere-
it, hogy két óra felhőtlen kikap-
csolódással ajándékozzanak 
meg bennünket. A kellékes cí-
mű előadást Kern Andrással 
láthatják majd. Az Örömszülők 
című komédia két főszereplő-
je Mikó István és Vándor Éva 
lesz. Végül a Ne most, drágám 
című vígjátékot adjuk, amely-
ben Nagy Sándor és Járai Má-
té mulattat bennünket. Hama-
rosan a jegyrendszerünkben is 
láthatóvá válnak az előadások 
– a jegyek pedig bizonyosan 
gyorsan fogynak majd, érde-
mes minél hamarabb dönteni.

Rádnak hívták a hatalmas 
dunántúli longobárd királyt. 
Mindenki rettegett tőle, erős 
volt, bátor és kegyetlen. Mint 
oly sokszor, most is háború-
ba ment, korábbi egyessé-
gük értelmében, szövetség-
be hívta Csörsz királyfit is. 

A véres csata után együtt ün-
nepelték a győzelmet. Ettek, it-
tak, mulatoztak, megosztoztak 
a zsákmányon. Az avar király-
finak azonban nem kellettek 
a kincsek, neki Délibáb, Rád 
lánya tetszett meg, őt szerette 
volna, azon nyomban meg is 
kérte a királykisasszony kezét. 
A ravasz, hosszúszakállú lon-
gobárd király azonban csak 
úgy adta oda egyetlen leányát, 
ha Csörsz vízen viszi haza. 
Nem volt mit tenni, az egész 
avar nép kivonult árkot ásni, 
egészen a Dunától a Tiszáig, 
éjt nappallá téve dolgoztak. 
Már majdnem kész lettek az 
ásással, amikor Csörsz ki-
rályfit a villám halálra sújtotta. 
Időnként még ma is lehet látni 
a száraz árokban délibábként 
vizet. Úgy mondják, ilyenkor 
Délibáb királykisasszony kere-
si a szerelmét.

A Csörsz árka, vagy más 
néven Ördögárok 1260 kilo-
méter hosszú – ezzel a legna-
gyobb kárpát-medencei épít-
mény – árokból és töltésből ál-

ló védmű-rendszer. A Dunaka-
nyartól indul, végighalad az Al-
föld északi részén, élesen déli 
irányba fordul és az Al-Duná-
nál éri el a nagy folyót. Több, 
párhuzamosan futó árokból 
áll. Mélysége 2 és 5 méter kö-
zött változik, szélessége 5–8 
méter. A megmozgatott föld 
mennyisége mintegy 10–15 
millió köbméter.

Nem lehet pontosan tudni, 
hogy kik építették, a megőr-
ződött mesekincs alapján az 
avarok ásták, ezt viszont a ré-
gészek, történészek elvetik, 
komolytalan dolognak tart-
ják. Azonban nem kellene a 
lehetőséget teljes égészében 
elvetni, hiszen a kora avar 

korszakban van értelme a 
védműnek. A kutatók többsé-
ge azon az állásponton van, 
hogy a sáncárok-rendszert a 
rómaiak irányításával az al-
földi szarmaták építették a 4. 
században, egyfajta előretolt 
védelmi vonal lett volna a Ró-
mai Birodalomnak a germán 
támadásokkal szemben.

Ez év nyarán a Munkácsy 
Mihály Múzeum régészei sze-
retnék felkutatni a Csörsz ár-
ka Békés vármegyei szaka-
szát, hátha sikerül tisztáz-
ni, hogy valójában kik is al-
kották meg ezt a titokzatos 
építményt.

Nagy Dániel Sándor
régész

Csaba jobbágyfaluba 1731-
ben, Zeman Jakab bíró 
egyéves működése alatt 
szállásoltak be 1 kapitányt, 
8 gyalogsági katonát és 6 lo-
vat. Ellátásukról a falu gon-
doskodott – ezt lehet tudni 
a mintegy háromszáz évvel 
ezelőtti katonai jelenlétről.

Úgy 118 évvel később, a for-
radalom és szabadságharc 
bukása után Csabát ismét me-
zővárossá minősitették vissza. 
1849 és 1851 között Kvasz 
Mihály viselte a bírói tisztet. 
Az ide vezényelt ulánusok ré-
szére kincstári épületek álltak 
rendelkezésre a mai Petőfi ut-
cán, melyet a lakosság akkor 
katonavárosként ismert. 

Békés vármegye 1892-
ben Csabát jelölte ki kato-
nai laktanya építésére. A 
Maczák L. György bíró ve-
zette csabai közgyűlésen in-
dokolatlan pénzpazarlásnak 
tartották, hogy ezzel a tele-
pülés évi 8000 forint adóter-
het vállaljon magára. A vár-
megye főispánja április 4-ére 
rendkívüli közgyűlésére hívta 
Csaba képviselőit a katonai 
laktanya építése tárgyában 
történő megbeszélésre. A 
közgyűlés úgy döntött, hogy 
a vármegye 260 ezer forint 
kölcsönt vegyen fel a csabai 
laktanya felépítéséhez. 

A laktanyai beruházás-
ra szeptember 29-ére „árlej-
tést” tűztek ki, amelyre Arad-

ról, Szegedről, Hódmezővá-
sárhelyről is jöttek, Csabá-
ról pedig ifj. Molnár János 
és társai, Hrabovszky János 
és Michnay Sándor vállalko-
zók ajánlkoztak. A pályázato-
kat értékelő bizottság a csa-
bai építési vállalkozók aján-
latát fogadta el. A szerződést 
179 222 forint összegre meg-
kötötték, ezt a csabai képvi-
selő-testület is jóváhagyta. 

A katonai laktanyának iha-
tó vízre volt szüksége. Kútfú-
rás céljából a képviselő-testü-
let pályázatot írt ki a második 
ártézi kút létesítésére. Hét pá-
lyázat érkezett be, a munkát 
Zsigmondi Béla gépészmér-
nök országos vállalata nyerte 
el. Az ártézi kút helyét a Vas-
út utcában, az épülő laktanya 
melletti téren jelölték ki. 

A jó minőségű ártézi vizet 
324 méter mélységből nyer-

ték. A kút nevének a győze-
lem szimbolikus ábrázolása-
ként ismert, Viktória, szár-
nyas nőalakot választották. 
A szobor bronzból készült és 
Párizsból hozatták. 

Zsigmondi a fúrás mellett 
a teljes kútépítést is felvállal-
ta. A csabai nép, a szép szo-
borban angyalt vélt felfedez-
ni, így kerülhetett köztudatba 
az angyalos kút elnevezés.  
A kút 1893-ban, öt hóna-
pi munkával készült el a lak-
tanya közelében. Az átadott 
kút a kalázi édesvízi mész-
kőből készült medencével, a 
bronzból öntött szoborral 54 
ezer forintba került. 

A kaszárnya építése az ál-
lomáshoz közeli, 25 770 négy-
zetméteres telken, egy mé-
ter magasságú feltöltés után 
kezdődhetett.

Gécs Béla

Csabai katonai laktanya építésének előkészületei 

Az angyalos ártézi kút látképe a Vasút utca sarkán

Április 3-án kezdődött és 
április 30-áig tart a Békés-
csabai Tavaszi Fesztivál. A 
város egyik legnagyobb kul-
turális rendezvénysorozata 
idén is számos rangos fellé-
pőt és érdekességet tartogat 
a nézőknek. 

Az eseménysorozatot a hu-
szadik születésnapját ünnep-
lő, Fonogram-díjas Anna and 
the Barbies és Novák Péter 
színművész közös előadásá-
val indult Anna and the Bar-
bies Színházi Duó címmel. 

A megnyitón Herczeg Ta-
más országgyűlési képvise-
lő színkavalkádként vázol-
ta fel a fesztivált. Kiemelte, 
hogy Békéscsaba tartósan a 
magyar kultúra fellegvára, és 
ennek a Csabagyöngye Kul-
turális Központ helyi és me-
gyei szinten is a zászlósha-
jója. Varga Tamás alpolgár-
mester beszélt arról, hogy az 
elmúlt években a város a kul-

túra területén is nagy infra-
strukturális fejlődésen ment 
keresztül. Felhívta a figyel-
met továbbá arra, hogy nem-
csak most, hanem a nyár fo-
lyamán is színes programok 
várhatóak.

Szente Béla, a Csaba-
gyöngye igazgatója megje-
gyezte, hogy az elmúlt évek 
nehézségei után az intéz-
mény lendülete helyreállt, és 
az idei még tempósabb év 
lesz, mint a tavalyi. Forczek 
Győző igazgatóhelyettes azt 
emelte ki, hogy igyekeznek a 
lehető legszélesebb kört el-
érni a rendezvényeikkel. 

Nagyon sokan voltak kí-
váncsiak az április 8-ai Hobo 
nagykoncertre, és kifejezett 
nagy az érdeklődés az ápri-
lis 11-én esedékes Szép nyá-
ri nap című Neoton musical-
re is. Szerepel a kínálatban 
a Körösparti Vasutas Kon-
cert Fúvószenekar és a Jum-
ping Matt & His Combo kö-

zös koncertje, Mogács Dá-
niel „odamondós” humoris-
ta önálló estje, jön a 30Y, a 
Filharmónia Magyarország jó-
voltából komolyzenei kon-
certeket is láthat és hallhat a 
közönség. 

A Csabagyöngye tagintéz-
ményeiben szintén számos 
programmal készülnek. Lesz 
például a Jaminai Közössé-
gi Házban egy szatyormust-
ra, ahol a ’70-es, ’80-as, ’90-
es évek reklámtáskáiból nyí-
lik kiállítás. A programsoro-
zathoz a város meghatározó 
kulturális intézményei is csat-
lakoznak, melyek a Munká-
csy 180 emlékév miatt idén 
különösen nagy hangsúlyt 
kapnak majd. 

A programokról részlete-
sen a Csabagyöngye – on-
line is elérhető – programfü-
zetéből tájékozódhatnak az 
érdeklődők. 

Bere Mátyás, 
Vincze Attila

Békéscsabai Tavaszi Fesztivál
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